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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Laikas nusineša viską; ilga metų virtinė geba pakeisti ir vardą, ir išorę, ir charakterį, ir likimą – Platonas
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Į PLC įsibrovę naktiniai
vagys išniekino bažnyčią

Kai Aliaskoje gyvenantis berniukas paklausia, ar yra Lietuvoje pi-
lių, šioje valstijoje gyvenanti lietuvė akademikė, pedagogė, Lietu-
vos garbės konsulė Svaja Vansauskas-Worthington gali atsakyti ne
tik į tą, bet ir į daugybę kitų jai užduodamų klausimų apie mylimą
tėvų ir protėvių šalį. Ši moteris imasi konkrečių darbų, kad vietos
gyventojams papasakotų apie ,,beveik užburtą, nuostabią Lietuvą”.

Pokalbis su Svaja Vansauskas-Worthington – 4 psl. 

Pasaulio lietuvių centro darbuotojai, ten įsikūrusių organizacijų nariai
ir visi lankytojai nekantriai laukia, kol policijos pareigūnai suras ir nu-
baus tris jaunuolius, kurie liepos 19-osios naktį buvo įsibrovę į PLC pa-
statą. Ši trijulė ne tik išplėšė bažnyčioje esančias aukų dėžutes, bet ir
savo veiksmais išniekino mums šventą erdvę. Gal teismo paskirta baus-
mė tuos jaunus žmones sustabdytų ir užkirstų kelią naujiems jų nusi-
kaltimams? 

Apie įsibrovėlių naktinius žygius PLC – 5 psl.

Praėjusį penktadienį prasidėjusi Tokijo olimpiada įsibėgėja. Vyrų plaukimo 200 metrų laisvuoju stiliumi
rungties nugalėtojus apdovanoti buvo patikėta Lietuvos tautinio olimpinio komiteto prezidentei, Tarptautinio
olimpinio komiteto narei Dainai Gudzinevičiūtei. Gaila, kad jai neteko užkabinti medalio ant mūsų plau-
kimo veterano Dano Rapšio kaklo.     – 11 psl. 

Aliaskoje pasakoja 
apie Lietuvą

Tokijas: Lietuva –  vis dar be medalių 



Kodėl nutylėti trys
iš septynių

Kitiems trims laureatams – „Vilnius-Lithuania
iGEM”, „Laisvės TV: ir „NanoAvionics” apdovano-
jimų statulėlės bus įteiktos vėliau, nes laureatai at-
sisakė priimti apdovanojimus iš prezidento G. Nau-
sėdos rankų. 

Tarp atsisakiusiųjų – visuomenininko And-
riaus Tapino įkurta „Laisvės TV”, pernai surengu-
si Baltarusijos opozicijos palaikymo akciją „Laisvės
kelias”.

„Laisvės TV” vardu noriu pasakyti, kad labai
vertiname ‘Global Lithuanian Leaders’ nuveiktus
darbus ir dėkojame už įvertinimą, bet atsisakome pri-
imti šį apdovanojimą iš Gitano Nausėdos rankų”, –
pranešė A. Tapinas. Ir pridūrė: „Dabartinis Prezi-
dentas ne tas žmogus, kuris gali kalbėti apie vieny-
bę, liudyti pilietiškumą ir tėvynės meilę”.

„Pasirinkusi bendrauti su nusikaltėliais ir rem-
dama neteisėtus mitingus, kurių metu siūloma kar-
ti Seimo narius, Prezidentūra pamynė mums svar-
bias vertybes, prarado bet kokį pasitikėjimą ir tapo
toksiška vieta, su kuria nenorėtume savęs sieti”, –
teigė jis.

A. Tapinas turi galvoje vieną iš pačių svar-
biausiųjų „Šeimų maršo” organizatorių Antaną
Kandrotą. Vienoje byloje nuteistas už finansinius nu-
sikaltimus (pasisavino 60 000 eurų), jis dabar laukia
nuosprendžio įsiteisėjimo ir turės 10 mėnesių pra-
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VITALIUS ZAIKAUSKAS

Liepos�16-ąją,�Pasaulio�lietuvių�vienybės�dienos�iš-
vakarėse,�Lietuvos�Respublikos�Prezidentūroje�buvo
įteikti�šių�metų�Globalios�Lietuvos�apdovanojimai.�

Apdovanojimus, kurie teikiami užsienyje gyve-
nantiems ar iš jo grįžusiems nusipelniusiems lie-
tuviams, kasmet organizuoja diasporos profe-

sionalų tinklas „Global Lithuanian Leaders”. Ap-
dovanojimų iškilmės tradiciškai vyksta metams
baigiantis, paskutinėmis gruodžio dienomis. Dėl
pandemijos šventė buvo atidėta pusmečiui.

Prezidentas Gitanas Nausėda įteikė apdovano-
jimus keturiems iš septynių šiemet išrinktų laureatų:
Jungtinės Karalystės Lietuvių Bendruomenės lai-
kinajai pirmininkei Alvijai Černiauskaitei – už
bendrystę su gimtuoju Alytaus kraštu, darnios mies-
tų plėtros praktikei – urbanistei Elenai Archipovai-
tei – už tarptautinės patirties pritaikymą kovojant su
pandemijos iššūkiais Lietuvoje, Italijos lietuvėms El-
zei Di Meglio ir Aurelijai Orlovai – už virtualios li-
tuanistinės mokyklos Italijoje idėjos įgyvendinimą
ir modernią jos programą bei a. a. dr. Vincui Bartu-
sevičiui, kuriam po mirties skirtas apdovanojimas
už viso gyvenimo nuopelnus Lietuvos kultūrai ir vi-
suomeniniam gyvenimui.

Tačiau apdovanojimų įteikimo šventėje Prezi-
dentūroje nebuvo net paminėta ar bent kaip užsi-
minta apie dar tris laureatus. 

,,Vilnius-Lithuania�iGEM”�–��visame�pasaulyje�garsių�moks-
lininkų�susivienijimas.�

,,Laisvės�TV”�apdovanota�už�viso�pasaulio�spaudoje�pla-
čiai�nušviestą�,,Laisvės�kelio”�akciją.�

,,NanoAvionics”�pagaminti�palydovai�Lietuvą�garsina�kos-
moso�pasaulyje.�������������������������������Įvairių šaltinių nuotraukos

Prezidento apdovanojimai su kartėlio prieskoniu 
leisti kalėjime. Tuo pat metu jis yra teisiamas dar
dviejose bylose – dėl PVM ir akcizų mokesčių grobs-
tymo už beveik trečdalį milijono eurų.

Jau anksčiau dalies politologų, apžvalgininkų
ir visuomenininkų kritikos sulaukė prezidento pa-
tarėjo Povilo Mačiulio susitikimas su prie Prezi-
dentūros atvykusiais nelegalios akcijos protestuo-
tojais dėl valdžios vykdomos šeimos politikos.

Kontroversiškai vertinami „Didžiojo šeimos
gynimo maršo” iniciatoriai, primindami gegužės 15
d. Vingio parke vykusio renginio metu išsakytus rei-
kalavimus valdžiai, neseniai protestavo šalia Seimo
ir Vyriausybės. Birželio 17 d. protestuotojai nuvyko
prie Prezidentūros, kur juos pasitiko prezidento vy-
 riausiasis patarėjas Povilas Mačiulis. Jis susirin-
kusiems perdavė šalies vadovo linkėjimus ir dėko-
jo renginio dalyviams už aktyvumą. 

Tai viešojoje erdvėje sukėlė ne ką mažesnę kri-
tiką nei prezidento G. Nausėdos įrašytas sveikini-
mas, kuris buvo parodytas „Didžiajame šeimos gy-
nimo marše” Vingio parke.

Protestuoja ir tie, kuriais
Lietuva didžiuojasi pasaulyje 

Globalios Lietuvos apdovanojimo iš šalies va-
dovo rankų atsisakė ir – „pastarųjų Prezidentūros po-
zicijų ir veiksmų kontekste, saugodami savo vertybinį
integralumą” – prestižinio sintetinės biologijos kon-
kurso „iGEM” laimė tojai – „Vilnius-Lithuania iGEM”
atstovai.

„Mes, kaip biologijos mokslų bendruomenės at-
stovai, vertiname ir gerbiame gamtos įvairovę visa-
me jos spektre. Laikomės nuomonės, kad natūrali bio-
loginė žmogaus įvairovė – lyties, rasės ar seksualinės
orientacijos – negali būti pagrindas diskriminacijai
ir neapykantos kurstymui”, – teigė laureatai.

Jie taip pat sakė pažįstantys „ne vieną jauną lie-
tuvį mokslininką,  kuriam nėra užtikrintos ele-
mentarios teisės, pagarba ir saugus gyvenimas, to-
dėl jis yra priverstas atsisakyti tęsti mokslinę kar-
jerą Lietuvoje’.

Apdovanojimo įteikimo ceremonijoje nedaly-
vavo ir „Už lietuviškų idėjų proveržį pasaulyje” ap-
dovanota pirmoji Lietuvos kosmoso technologijų
įmonė „NanoAvionics” bei jos įkūrėjai Vytenis Bu-
zas ir Linas Sargautis.

Abiejų šių įmonių laureatų motyvai tie patys –
Prezidentūros deklaruojama netolerancija ir ho-
mofobija. Laimėtojai aiškina, kad jų vertybės – pa-
garba, lygios teisės, o pastarosios Prezidentūros po-
zicijos – nepriimtinos. 

Nukelta į 13 psl.2020�m.�Globalios�Lietuvos�apdovanojimai�dėl�pandemijos�įteikti�pusmečiu�vėliau.�
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Lietuvoje gyvena 87 tūkst. užsieniečių, taigi 40 kar-
tų daugiau. Valdžia ir transporto įmonės mėgina dar
daugiau jų pasikviesti ir įkurdinti. Net 4 000 migrantų
nesukeltų grėsmės Lietuvos saugumui. Tiesa, jų iš-
laikymas brangiai kainuotų, bet Europos Sąjunga jau
pažadėjo 10 milijonų eurų paramą, kurią, reikalui
esant, padidintų. Nelegalūs migrantai nėra desan-
tininkai ar specnazų daliniai, jėga kirtę Lietuvos sie-
ną, pasislėpę Dzūkijos miškuose, pasirengę vykdyti
diversijas ir kitokias karines operacijas. Jie nėra spe-
cialiai išmokyti Rusijos ar Baltarusijos saugumiečiai,
slapta patekę į Lietuvą, ketinantys skatinti nepasi-
tikėjimą Lietuvos valdžia, organizuoti penktąją ko-
loną, kelti neramumus ir imtis kitų padėtį destabi-
lizuojančių veiksmų. Jei migrantai pabėgtų iš, Vidaus
reikalų ministrės A. Bilotaitės žodžiais, ‘koncent-
ruotų stovyklaviečių’, jie skubėtų vėl perkirsti Lie-
tuvos sieną, tik šį kartą vakarinę, o ne rytinę. Imta-
si reikalingų ir ne tiek reikalingų priemonių. Pa-
sienyje statomos spygliuotos koncertinų vielos už-

tvaros, kareiviai patruliuoja pasieny, paprašyta
‘Frontex’ (Europos sienų ir pakrančių apsaugos
agentūra – A. V. Š.) paramos. Sušauktas Valstybės gy-
nimo tarybos posėdis, šalyje paskelbta ekstremalio-
ji situacija. Priimtos įstatymo pataisos, kurios pa-
greitins prieglobsčio prašymo nagrinėjimo proce-
dūras, apribos migrantų laisvą judėjimą, susiaurins
kitas jų teises. Seimas priėmė rezoliuciją, kuria ne-
teisėtą migraciją per Baltarusiją pripažino hibridi-
ne agresija, kad migrantų srautai siunčiami Lietu-
von padėčiai destabilizuoti. Nėra abejonės, kad Lu-
kašenkos valdžia organizuoja migrantų srautus,
siekdama kenkti Lietuvai. Noras atsikeršyti visai su-
prantamas, nes Lietuva yra griežčiausia Lukašenkos
valdžios priešininkė ir opozicijos rėmėja. Visai ne-
seniai Lietuvos Užsienio reikalų ministerija akre-
ditavo, taigi suteikė oficialų statusą, Baltarusijos opo-
zicijos lyderės S. Cichanouskajos komandai”, – ir t.t.
Atrodo, kad politologas siekia įtikinti kažką už Lie-
tuvos ribų, kad Lietuvai jokio pavojaus nėra. Tai gal
Europa be reikalo skiria pagalbą? Prisimena prieš ne-
mažai metų dr. K. Girniaus sukeltas triukšmas dėl
neva ribojamos žodžio laisvės, kai Valstybės saugu-
mo departamentas jį privačiai įspėjo, jog rašiniuose
balansuoja ant valstybės interesų išdavimo ribos.

Ir šį kartą politologas sako: „Jei nelegalūs mig-
rantai yra Lukašenkos pagrindinis įrankis Lietuvai
bausti, jei jis nieko kito gudresnio iki šiol nesugal-
vojo, Lietuva gali būti rami, jos narystė NATO ir ES
užtikrina jos karinį ir ūkinį saugumą. Lukašenka ieš-
kos ir ras priemonių Lietuvai komplikuoti gyvenimą,
bet jos neturės didesnio poveikio. Tad nežinia, kodėl
konservatoriai taip dažnai kalba apie hibridinį
karą”. 

K. Girniaus nuomone, premjerė ir rusišką „Sput-
nik V” vakciną be reikalo išvadino „hibridinio gink-
lo” dalimi, neva „daugelis kitų ES vadovų, tokių kaip

Vokietijos kanclerė A. Merkel, teigiamai
vertina vakciną, pritaria jos vartojimui, kai
jį patvirtins Europos vaistų agentūra”.
Bet laikas eina, o rusiška vakcina vis dar
nepatvirtinta, nes ir dalis pačių rusų gy-
dytojų Rusijoje priešinasi jai, nes niekam
nerodomi dokumentai, kaip ji buvo išban-
dyta. Vienas šio straipsnio komentatorių
rašo: „Faktas, realybė – ES tuoj pasieks 70
proc. paskiepytųjų skaičių, o ‘Sputnik’ dar

net nepatvirtinta. Tai kur tu matai teigiamą Merkel
vertinimą, jei nei vieno vokiečio ‘Sputnik’ nepa-
skiepijo, melagi Girniau?”

Sunku patikėti, kad rašo žmogus, gyvenantis Lie-
tuvoje: „Šimonytė eskaluoja nesaugumo jausmą”, kai
primena apie Rusijos karines pratybas ‘Zapad’ Lie-
tuvos pašonėje. Mat kai jos vyko praėjusį kartą, ‘is-
teriniai nuogąstavimai’ nepasitvirtinę (pratybose
buvo repetuojamas įsiveržimas į Lietuvą). „Vieni ste-
bėtojai būgštavo, kad gali būti provokacijų, kad ‘Za-
pad’ bus priedanga užgrobti vadinamąjį Suvalkų ko-
ridorių, kiti, kad dalis į pratybas atvykusiųjų Rusi-
jos kareivių gali pasilikti Baltarusijoje. Nepasitvir-
tino nė vienas apokaliptinis scenarijus, nors jų au-
toriai neprisipažino žiauriai klydę”.

Ir politologas gali taip tvirtinti po to, kai Rusi-
ja keliolikos metų laikotarpiu užgrobė dalį Gruzijos,
Moldovos, Ukrainos ir dabar, naudodamasi beviltiška
diktatoriaus Lukašenkos padėtimi, kėsinasi į Bal-
tarusijos teritoriją. (Dar vieno komentatoriaus reak-

cija po Girniaus straipsniu: „Čia ne tas veikėjas, ku-
ris po 2008 Gruzijos karo kalbėjo, kad jau tikrai nie-
ko Rusija neužpuls???”) Apie Rusijos norą prisi-
jungti Baltarusiją nuolat trimituoja patys baltarusiai. 

„Konservatorių ir Šimonytės reakcija į mig-
rantų atvykimą yra neadekvati”, – teigia K. Girnius.
O štai kito straipsnio tame pat delfi.lt antraštė:
„Briuselyje Lietuva – kas antroje antraštėje: ‘Fron-
tex’ vadovas paskelbė gąsdinančią prognozę”. Straips-
nyje cituojami ES pareigūnai, kurie yra labai susi-
rūpinę situacija Lietuvoje dėl migrantų: Europos Ko-
misijos viceprezidentas Margariti Schin „Twitter”
paskyroje rašė, kad „ES stovi kartu su Lietuva.
Permetus pareigūnus suteikti skubią pagalbą šian-
dien ‘Frontex’ nutarė pradėti žaibišką pasienio in-
tervenciją. Tai bus antroji šalis narė po Graikijos, su-
laukusi tokios pagalbos. Neleisime žmonių naudoti
kaip politinių įrankių”. „Šiandien kalbėjau su Eu-
ropos Parlamento Teisingumo komitetu apie besi-
klostančią situaciją Lietuvos ir Baltarusijos pasie-
nyje. Dar kartą akcentavau Europos Sąjungos soli-
darumą su Lietuva”, – teigė ES vidaus reikalų ko-
misarė Ylva Johansson. „Frontex” direktorius Fab-
rice Leggeri priduria: „Matome, kad tvyro didelė
įtampa, situacija artimiausiomis dienomis gali dar
labiau pablogėti”. Taigi Europa į situaciją Lietuvo-
je žiūri su nerimu, tik ne dr. Girnius. (Dar vienas ko-
mentaras po Girniaus straipsniu: „Neaišku iki galo
– kokia prasmė Girniui nuolat skleisti tą pačią žinią
– nebijokite Rusijos, viskas ten pas juos gerai!”)

„Vertinant pagal  mūsų  standartus,  Lietuvos  va-
dovybė  atrodo  pavydėtinai kompetentinga, susi-
telkusi ir vieninga”, – savo straipsnyje rašo E . Lu-
cas, tik to nemato kai kurie veikėjai Lietuvoje, o opo-
zicinė „valstiečių” šešėlinė vyriausybė dėl migraci-
jos politikos netgi ketina ją skųsti Europos Komisi-
jai.

„Priešas�už�vartų”,�–�taip�savo�straips-
nį�delfi.lt�pavadino�publicistas�Liudas
Dapkus.�Jis�kalba�apie�iš�Baltarusijos
į�Lietuvą�siunčiamus�neteisėtus�mig-
rantus.�„Veja�pageltusi�nuo�sausros?
Karantino�suvaržymai?�Nuvilianti�val-
džia?�Atsipeikėkite!�Pasaulyje�gyvena
šimtai�milijonų,�kurie�akimirksniu�su
jumis�pasikeistų�vietomis.�Ir�kuo�čia�bus
geriau�gyventi,�tuo�daugiau�bus�norinčiųjų�įsikurti�ši-
toje�žalioje�grafystėje,�kur�žali�slėniai�ir�miškai,�šva-
rus�oras�ir�vandenys”.�Dapkus�primena,�kiek�daug�bū-
davo�pikto�zyzimo�ir�dantų�griežimo,�kai�premjerai�ar
krašto�apsaugos�ministrai�Seime�prašydavo�valstybės
gynybai�skirti�2�proc.�nuo�BVP.�Jis�sako,�kad�tai,�kas
vyksta�prie�mūsų�rytinės�sienos,�tėra�tik�žvalgyba.�Jis
leidžia�suprasti,�kad�mums�gali�prireikti�ir�gynybos
ginklu,�tuo�labiau�kad�diktatorius�A.�Lukašenka�jau�už-
simena�apie�įpykusius�ir�ginkluotus�musulmonus,�ku-
rie� Lietuvoje� neva� ruošiasi� gelbėti� savus.� Taigi� –
priešas�jau�beveik�už�vartų.�

Odabar pažiūrėkime, ką tokioje ypatingoje si-
tuacijoje kalba ir daro mūsų politinis elitas. Štai
buvęs premjeras Saulius Skvernelis teigia: „Vi-

sada prieš kažką darant reikia pagalvoti, kokia gali
būti įvykių seka. Tą reikėjo pagalvoti pačioje pra-
džioje, kada Lietuva tapo avangardine šalimi, kalbant
apie santykius su Baltarusija”. Šis politikas išreiš-
kia nemažos dalies Lietuvos piliečių nuomonę, kad
dabartinė valdžia kalta, jog gynė Baltarusijos opo-
ziciją ir dėl to suerzino šios valstybės neteisėtą val-
dovą Aliaksandrą Lukašenką, kuris dabar keršija
mums siųsdamas tūkstančius nelegalių migrantų,
tikėdamasis destabilizuoti padėtį valstybėje. Žinoma,
ne be Kremliaus pritarimo. Kaip siekę laisvės ir at-
kūrę valstybę lietuviai laukė pasaulio paramos ir
džiaugėsi jos sulaukę iš avangardinės Islandijos, pa-
mirštama. 

O štai britų publicisto Edward Lucas nuomonė:
„Drąsi Lietuvos pozicija nusipelnė palaikymo”. Jis
lietuvius rodo kaip vienintelius vertus pagarbos vi-
soje Europoje, kur vien tik realpolitik – išglebimas
ir savų interesų puoselėjimas. BNS paskelbtame jo
straipsnyje sakoma: „Rasti Europos šalių, vystančių
rimtą užsienio politiką, yra nuviliančiai sunku.
Didžiosios valstybės – neįskaičiuotinos: Prancūzija
vien tuščiai pozuoja, Vokietija – ruošiasi A. Merkel
pasitraukimui, paskutinei didžiosios valstybės vei-
kėjos vardo vertai moteriai skaičiuojant paskuti-
niąsias savo karjeros dienas. Tuo metu Britanija svy-
ruoja tarp priešinimosi Kinijos krečiamoms ei-
bėms ir mėginimų prisivilioti jos turtą. Ieškoti pie-
čiau būtų bergždžia – Italijoje, Portugalijoje ir Ispa-
nijoje vadovauja laikinos, pasyvios ir silpnos koali-
cijos. Ne ką geriau šiaurėje (paralyžius Švedijoje ir
Nyderlanduose, artėjantys rinkimai Norvegijoje)
arba rytuose. Ukraina flirtuoja su Kinija; lygiai
taip pat elgiasi Lenkija, buvusi Rytų Europos diplo-
matijos sunkiasvorė. Europos Sąjungos lyderiai,
švelniai tariant, yra neįkvepiantys. COVID-19 visur
sumažino pasitikėjimą ir privertė visą dėmesį su-
telkti į jį. Šalys, turėjusios būti svarbiausios sąjun-
gininkės, J. Biden administracijai kelia neviltį. Šia-
me apgailėtiname paveiksle ryškiai išsiskiria viena
šalis: Lietuva. Airijos dydžio Baltijos valstybė, įsi-
terpusi tarp Baltarusijos, Rusijos, Lenkijos ir Lat-
vijos, jau seniai yra aktyvistų tvirtovė. Joje veikia eg-
zilinis Baltarusijos universitetas, taip pat laikomas
didžio sovietų disidento Andrejaus Sacharovo ar-
chyvas. Čia plūsta Rusijos opozicijos veikėjai. Lietuva
– viena iš nedaugelio šalių, kur valstybės pareigūnai
yra pakankamai drąsūs susitikti su Dalai Lama. Vis
dėlto gruodį į valdžią atėjusi nauja vyriausybė šalies
žinomumą dar labiau padidino”.

Nuomonė?

Bet labiausiai nustebino politologas dr. Kęstutis
Girnius. Jis apskritai neigia tarptautinės migracijos
žalą Lietuvai. Straipsnyje delfi.lt jis sako: „Nelega-
lių migrantų skaičius 25 kartus didesnis negu per-
nai, bet vis tiek – tai tik 2 100 žmonių (iki praėjusio
savaitgalio jų buvo jau 2 400, o Lietuvos struktūros
ruošiasi 40 tūkst. migrantų srautui – A.V. Š.) Mig-
rantai atvyko į Lietuvą, kad jie galėtų ją kuo greičiau
palikti ir iškeliauti į Vokietiją ar kitas Vakarų Eu-
ropos šalis. Jie ramūs ir romūs, jie nesipriešina Lie-
tuvos pareigūnams. 2 100 nėra didelis skaičius. Iš viso
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Priešas už vartų
AUDRONĖ V. ŠKIUDAITĖ

Nelegalūs�emigrantai�Lietuvoje� Mariaus Morkevičiaus/ELTA nuotr.
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TELKINIAI

LAIMA APANAVIČIENĖ

Čikagietė Svaja� Vansauskas-Worthington jau
daug�metų�gyvena�Aliaskos�valstijoje.�Su�vyru
Robert�Nel�son�Worthington�užaugino�7�vaikus

–�Daivą,�Gajų,�Arą,�Monty-Mykolą,�Norą,�Gają,�Aidą
ir�būrį�anūkų.�Alaska�Pacific�University,�o�vėliau�Uni-
versity� of� Alaska,� Anchorage,� dėstė� anglų� kalbą.
Šiuo�metu�gyvena�Chugiak.�2003�m.�Svaja�parašė
straipsnį,�kuriame�išsamiai�papasakojo�savo�senelio
Stasio�Šilingo,� kovojusio�už� Lietuvos�nepriklauso-
mybę,�gyvenimą.�S.�Šilingas�–�buvęs�Teisingu�mo�mi-
nistras�Augustino�Voldemaro�ir�Juozo�Tūbelio�ministrų
kabinetuose.

Ši�moteris�be�veiklos�būti�negali.�Nuo�2013�m.�S.
Worthington�–�Lietuvos�Respublikos�garbės�konsu-
lė�Aliaskos�valstijoje.�O�štai�visai�neseniai�Chugiak�ji
atidarė�lietuvių�muziejų-biblioteką.

Kartą jo vadovaujamo je bendrovėje „Fluidigm Cor-
poration” apsilankė lietuviai. Po kiek laiko vienas iš
svečių, Simonas Šatūnas, paskambino sūnui. Jis
papasakojo, kad vyksta į konferenciją Anchorage ir
pa klausė, gal jis turįs ten pažįstamų. „Mano tėvai gy-
vena Aliaskoje”, – atsakė Gajus. Sūnus paskambino
man ir paklausė, ar aš nepasirūpinčiau atvykstančiu
svečiu. Aš mielai sutikau.

Aprodžiau atvykusiam svečiui Anchorage ir
nusivedžiau į biblioteką – The Consortium Library
at UAA. Joje veikia Fuko švytuoklė (pavadinta pran-
cūzų mokslininko Léon Foucault vardu – L. A.), de-
monstruojanti Žemės sukimąsi. Čia guli mano už-
sakymu pagamintos 4 nefrito plokštelės: Stasio Ši-
lingo, Emilijos Šilingienės ir Ramintos Šilingas
1941, 1942, 1943 metų atminimui bei Mykolo Van-
sausko (mano tėvelio) 1918 metų atminimui. Pasta-
ruosius metus parinkau todėl, nes mano tėtis saky-
davo, kad skaičius 18 jam yra ypatingas.

Kartu su Simonu apsilankėme ir mano sūnaus
Aro namuose, kuriuose daug lietuviškų motyvų – Ge-
dimino stulpai ir t. t. Šiame susitikime dalyvavo ir vie-
tiniai lietuviai.

Po kelionės, grįžęs į LR ambasadą Washingtone,
S. Šatūnas parašė man elektroninį laišką klausdamas,
ar aš nenorėčiau kandidatuoti į LR garbės konsulės
pareigas Aliaskoje. Atsakiau, kad man būtų didelė
garbė ir sutikau kandidatuoti. Tai buvo 2012 m. spa-
lis, o 2013-ųjų gegužę mane akreditavo į šias pareigas. 

Vėliau S. Šatūnas sakė, kad į šias pareigas mane
rekomendavo Mindaugas Kuzminskas, kuris, atvykęs
iš Lietuvos, gyveno Anchorage. Tai man buvo malo-
nus netikėtumas.

Pasidalinkite savo patirtimi, ką reiškia būti Lietuvos dip-
lomatu tolimoje Aliaskoje?

Mano pareiga yra garsinti ir reklamuoti Lietu-
vą. Nesu verslo žmogus, bet kaip akademikė ir pe-
dagogė daug metų domiuosi Lietuva ir jos istorija.
Ypač mane domina Antrasis pasaulinis karas, žino-
ma, ir vėlesnis laikotarpis. Esu sukaupusi nemažai
žinių, todėl noriu pasidalinti jomis ir meile Lietuvai
su visais, ypač su tais, kurie nieko nežino apie mūsų
šalį. Tai patrauklus, beveik mitinis kraštas. Žinoma,
jei pasitaikytų verslo galimybė, aš jos gal taip pat ne-
ignoruočiau.

Kuo Lietuva gali sudominti Aliaskos gyventojus ir kuo
Aliaska gali patraukti lietuvius?

Lietuva yra labai pažengusi technologiškai – tai
gali būti patrauklu Aliaskos gyventojams. Tačiau
ypač kitataučius traukia Lietuvos istorija, jos gražios
bažnyčios, katedros, kaimo vietovės ir Baltijos pa-
krantė. Lietuvos istorija, kalba, legendos, žmonės –
unikalūs ir gražūs. Tai domintų bet ką.

Lietuvos geografinė platuma panaši į Aliaskos,
nors ir ne tokia šiaurinė. Kai lankiausi Lietuvoje, nu-
sivežiau knygų su Aliaskos vaizdais. Kai kurie vy-
resni lietuviai stebėjosi: „Atrodo, kad tai Sibiras”. Jie
ten buvo, jie žino.

Aliaska yra labai graži. Jos žemė nėra permir-
kusi nekaltų lietuvių krauju, kaip Sibiro žemė, kuri
mena tūkstančius lietuvių ir kitus ten ištremtus, kan-
kintus ir mirusius žmones.

Kaip atsitiko, kad Aliaskoje įsikūrė ne tik Lietuvos Res-
publikos garbės konsulatas, bet ir lietuviškas muziejus?

Buvau sukaupusi daug daiktų iš savo kelionių į
Lietuvą, iš savo tėvų ir senelių namų. Nesinorėjo man
labai brangių ir širdžiai mielų daiktų atiduoti į sau-
gyklą, todėl kilo mintis parodyti juos kitiems. No-
rėjosi, kad daugiau žmonių ne tik pamatytų šiuos
daiktus, bet ir daugiau sužinotų apie Lietuvą. Taip
gimė mintis įkurti nedidelį muziejų.

Siaučiant COVID-19, nusipirkau nedidelį name-
lį ir pastačiau jį ant Chugiak kalvos. Namelyje iš-
dėsčiau savo turimus lietuviškus lobius ir knygas.
Taip gimė mažas lietuviškas muziejus-biblioteka.
Mano džiaugsmui, šis mano darbas buvo priimtas la-
bai palankiai.

Pasirodo, kad žmonėms įdomus šis mano darbas.
Jie lankosi mūsų sve tainėje, rašo laiškus, užsisako
ekskursijas.

Populiarus vietinės televizijos darbuotojas Char-
lie Sokaitis, turintis ir lietuviškų šaknų, sukūrė gra-

Aliaskoje pasakoja apie Lietuvą

žią laidą, kurią pažiūrėjo nemažai žmonių. Ši laida
į muziejų atvedė nemažai lankytojų. Muziejus atsi-
darė tik š. m. birželį, o jį jau aplankė kelios dešimtys
žmonių. Esu dėkinga.

Lankymas yra nemokamas. Tačiau muziejus ne-
didelis ir mašinų stovėjimo aikštelė taip pat maža, tad
būsimus lankytojus kviečiame susitarti dėl atvyki-
mo laiko: www.lithMuseum.org.

Nukelta į 14 psl.

Jūsų senelis Stasys Šilingas buvo garsus politinis ir
valstybės veikėjas, teisininkas, 1928–1938 m. LR Vals-
tybės tarybos pirmininkas, Lietuvos valstybės kūrėjas, gu-
lagų kankinys. Po daugelio metų jūs tapote LR garbės kon-
sule Aliaskoje. Nors savo senelio niekada nesate mačiu-
si, atrodo, kad jo lietuvybės genas persidavė ir Jums?

Aš visados žinojau, kad aš esu lietuvaitė, nors
visi draugai, kaimynai buvo amerikiečiai. Tėveliai
turėjo nuotraukų iš jų gyvenimo Lietuvoje. Jose buvo
matyti, koks mielas gyvenimas buvo ten, kaip jie my-
lėjo žemę, namus, tėvelius, šeimą, dainas, gamtą,
miestus – viską. Man visada atrodė, kad Lietuva be-
veik užburta – tokia graži, poetiška. Jos istorija tik-
rai įdomi, kaip ir kalba.

Mano senelis, prieš įstodamas mokytis į uni-
versitetą, kalbėjo lenkiškai. Tapęs studentu, kartu su
savo draugu Ramūnu Bytautu nusprendė išmokti lie-
tuvių kalbą ir kalbėti lietuviškai. Tą ir padarė.

Tėvai į Ameriką jus atsivežė neturinčią nė dvejų me-
tukų. Kaip pavyko visa gyvenimą išlaikyti kalbą, meilę kraš-
tui, kurį pamatėte tik jau būdama suaugusi? O ir dirbote
visą gyvenimą angliakalbėje aplinkoje.

Namuose mes kalbėjome lietuviškai. Angliškai
labai greitai išmokau – man atrodo, kad pernakt, –
kai pradėjau eiti į mokyklą New Jersey. Tačiau vis
dėlto mano pirmoji kalba buvo lietuvių, ir man tas
patinka. Kai lankausi Lietuvoje, man sako, kad aš
„švariai kalbu lietuviškai”. Tai man – didžiausias pa-
gyrimas!

Kaip tapote Lietuvos Respublikos garbės konsule Alias-
koje?

Mano sūnus Gajus gyvena San Fran cisco, CA.

LR�garbės�konsulė�Anchorage�Svaja�Vansauskas-Worth-
hington.

Lietuviškas�muziejus�ir�LR�garbės�konsulatas�įsikūrė�nedi-
deliame�namelyje�ant�Chugiak�kalvos.

Čia�sukaupta�ir�gintarinių�papuošalų�kolekcija.

Lietuviškos�juostos�–�muziejaus�pasididžiavimas.�
S. Vansauskas-Worthington asmeninio archyvo nuotraukos
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VIRGINIJA PETRAUSKIENĖ

Naktį�iš�liepos�18-osios�į�19-ąją,�po�sekmadienį�vykusios
Vasaros�mugės,�Pasaulio�lietuvių�centre�(PLC)�Lemon-
te�apsilankė�nelaukti�,,svečiai”.�Trys�vagys�į�didžiulį�PLC
pastatą�pateko�per�mažą�langelį,�esantį�virš�laiptinės�sto-
gelio.�Jie�dvi�valandas�drąsiai�šeimininkavo�pastato�vi-
duje.�Naktinių�nusikaltėlių�nesustabdė�ir�užrakintos�Pa-
laimintojo�Jurgio�Matulaičio�misijos�durys.�Įsibrovę�į�baž-
nyčią,�jie�išplėšė�ten�esančias�dvi�aukų�dėžutes.�Susirinkę
jose�buvusius�pinigus,�vagys�toliau�tęsė�savo�nuotykius
pastato�viduje.�

Iš bažnyčios išėjo su pinigais
ir apsinuoginę

PLC darbuotoja Diana Aleknaitė pasakojo, kad apie
tai, jog naktį pastate darbavosi vagys, pirmiausiai su-
žinojo iš misijos darbuotojų. ,,Mums papasakojo, kad iš
ryto atėję į bažnyčią, jie rado atrakintas šventovės du-
ris, o viduje pamatė, kad nuo žvakučių deginimui
skirtų metalinių stalų nuplėštos aukų dėžutės. Jos buvo
ištuštintos ir numestos po kėde”, – prisiminė D. Alek-
naitė. Po šios žinios imta tikrinti stebėjimo kamerų pa-
darytus įrašus.

Paaiškėjo, kad vagišių automobilis PLC kieme pa-
sirodė po vidurnakčio –  apie 1 val. 30 minučių. Stebint
įrašą, darbuotojams susidarė įspūdis, kad ,,svečiai” ži-
nojo, kur pastatyti mašiną – jie pasirinko vietą, kuri ne-
patenka į kamerų stebėjimo erdvę. Eidami iš automo-
bilio, jie neklaidžiojo, ieškodami pro kur patekti į pa-
stato vidų. Trijulė iš karto pasuko prie nedidelio kam-
pinio praviro langelio, esančio virš gyvenamosios pa-
stato dalies  laiptinės. Vėliau paaiškėjo, kad buvo iš-
plėštas lango tinklelis ir nestambaus sudėjimo jauni vy-
rukai per langelį sulindo į vidų. 

PLC administracijos darbuotojos sakė neabejo-
jančios, kad bent vienas iš trijų įsibrovėlių puikiai orie-
tavosi didžiuliame klaidžiame pastate. Kamerų užfik-
suoti vaizdai leidžia atkurti įvykių seką: pirmiausiai
vagys pasuko link bažnyčios. Vienas vaikinas, perlipęs
sienelę skiriančią bažnyčią nuo koridoriaus, pateko į
vidų ir atrakino duris.  Vagys suėjo į šventovę. Kadangi
joje, siekiant išsaugoti tikinčiųjų privatumą, nėra
įrengtų kamerų, galima tik spėlioti, ką nusikaltėliai vei-
kė viduje. Tačiau iš ten jau išėjo nusirengę nuogi iki pu-
sės. 

Virtuvėje apsiginklavo peiliais

Iš bažnyčios jie iš karto pasuko į pokylių salę, po
to – į virtuvės patalpas. Iš ten jaunuoliai išėjo apsi-
ginklavę – kiekvienas turėjo po virtuvinį peilį. Tuomet
visi sugužėjo į kieme esančią gegužinėms skirtą pievelę.
Joje po šio apsilankymo liko iš bažnyčios atsinešta šven-
tų skaitinių knyga ir centro personalo darbinių dra-
bužių, kuriuos vagys, matyt, buvo suradę, kai keliavo
po centrą.

Iš pievelės trijulė vėl sugrįžo į pastato vidų ir pa-
traukė į vakarinę jo dalį, kurioje gyvena ir kelios PLC
darbuotojų šeimos. Vienas iš įsilaužėlių šios kelionės
metu užsidegė cigaretę, o ją surūkęs, užgesino į kori-
doriaus sieną. Prisiartinę prie administracijos biuro,
vagys bandė į jį patekti, tačiau nesėkmingai. Suradę ne-
rakintas konferencijų salės duris, jie įėjo į vidų ir iš ten
išsinešė JAV vėliavą, pritvirtintą prie pastatomo koto. 

Į PLC įsibrovę naktiniai vagys išniekino bažnyčią

Garbės konsulo dr. J. Prunskio susitikimai

Respublikonų partijos kandidatas į Illinois valstijos gubernatorius Gary Rabine lankėsi Lietuvos
Respublikos garbės konsulate Aspene, CO, kur susitiko su Lietuvos garbės konsulu dr. Jonu Pruns-

kiu. Buvo diskutuota apie Illinois valstijoje gyvenančius JAV lietuvius – kokių politinių, ekonominių
permainų jie norėtų valstijoje. G. Rabine sakė ,,Norėčiau surinkti bent 100,000 Illinois valstijoje gy-
venančių lietuvių balsų.” Buvo kalbama ir apie dabartinę padėtį Lietuvos bei Baltarusijos pasie-
nyje bei nelegalią migraciją – su šia problema susiduriama ir Jungtinėse Valstijose. Kandidatas į
gubernatorius pabrėžė, kad jis yra pasiryžęs kovoti prieš nelegalių narkotikų vartojimą.

Lietuvos garbės konsulate Aspene lankėsi ir garbės konsulas Michigano valstijoje Saulius Anu-
žis. Su dr. J. Prunskiu aptartos Amerikos lietuvių ryšių su JAV valdžios atstovais stiprinimo gali-
mybės.

Dr. J. Prunskis taip pat susitiko su Floridos valstijos gubernatoriumi Ron Desantis. Buvo dis-
kutuota apie ryšių tarp JAV lietuvių ir kubiečių stiprinimą, kovą su nelegalių narkotikų epidemija.

LR garbės konsulato inf.

Garbės�konsulas�Jonas�Prunskis�(k.)�susitiko�su�respublikonu�Gary�Rabine�ir�gubernatoriumi�Ron�Desantis.

Jauni�nusikaltėliai�ar�tik�įžūlūs�nuotykių�ieškotojai?�Gal�kurį�atpažinsite?�Įsibrovėliai�,,praturtėjo”�išplėšę�Pal.�Jurgio�Matulaičio�misijos�aukų�dėžutes. Nuotr. iš FB

Viena vakarinėje pastato dalyje gyvenanti
centro darbuotoja sakė girdėjusi, jog kažkas kori-
doriuose vaikšto. Tačiau pamaniusi, kad tai kita-
me bute gyvenantis darbuotojas. Moteris tą naktį
jau buvo atsikėlusi ir pasirengusi išeiti paklausti,
ar kolegai nereikia pagalbos. Tačiau, visa laimė, kad
to nepadarė.  Nežinia, kaip tuo atveju būtų pasiel-
gę išgąsdinti ir peiliais ginkluoti jaunuoliai.  

Kol kas neaišku, ar vagys nepridarė
žalos tose patalpose, kurias nuomoja įvai-
rios organizacijos. Tai turėtų paaiškėti vė-
liau. Todėl apie įsilaužėlių padarytų nuo-
stolių dydį kol kas nepranešama.

Jauni ir įžūlūs: kuriuo keliu
pasuks? 

Iš apsaugos kamerų padarytų vaizdo
įrašų puikiai matyti naktinių ,,svečių” vei-
dai. Tai jauni, maždaug 16–20 metų vai-
kinai. Iš sustabdytų filmuotų kadrų pa-
darytos nusikaltėlių nuotraukos buvo iš-
platintos socialiniuose tinkluose, pra-
šant pagalbos ir tikintis, jog kas nors bent
vieną atpažins. Policija šias nuotraukas
parodė Lemonto mokyklos apsaugos tar-
nybos darbuotojams. Tačiau kol kas nie-
kas šių naktinių ,,svečių” neatpažino. 

PLC darbuotojai viliasi, kad PLC
centre šeimininkavę vagys nėra lietu-
viai. Lemonto policijos pareigūnų grupė,

kurioje yra ir lietuvis policininkas, tiria bylą ir ti-
kisi greitu laiku surasti nusikaltėlius. Jeigu jūs at-
pažinote bent vieną iš nuotraukose esančių jau-
nuolių, labai prašoma pranešti Lemonto policijai.
Gal jūsų skambutis bus tas gelbėjimo ratas nakti-
niams nuotykių ieškotojams, apsaugosiantis juos
nuo tolimesnių panašių žingsnių.  
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MARIJA BAREIKAITĖ-REMIENĖ

Esu�gerokai�vyresnė�už�Lietuvių�Bendruomenę,�tad�ge-
rai�prisimenu,�kaip�prasidėjo�šios�ypatingos�lietuvių
išeivijos�organizacijos�nelengvas�kelias.�

Po Antrojo pasaulinio karo gy ven dama Vokieti-
joje, pabėgėlių sto vykloje, lankiau lietuvišką gim-
naziją. 1948 m. pabėgėlių stovyklose buvo stei-

giamos organizacijos, tarp kitų – ir tremtinių orga-
nizacija (taip mes patys save vadinome), buvo lei-
džiami laikraščiai. O mums, jaunimui, rū pė jo  savo -
sios – atsikūrusios organizacijos, kurias iš nepriklau -
somos Lietu vos atvežė mūsų mokytojai ir tėvai:
skau tų, ateitininkų ir kt. jaunimo organizacijos.

Kai po šešerių metų gyvenimo Vo kietijoje su-
vokėm, kad į tėvynę ke lio nebėra, pabėgėlių stovyklos
ėmė likviduotis, todėl teko ieškotis nuolati nės gyve -
namosios vietos. Prieš iš vykstant į užjūrius Vy-
riau siasis Lie tu vos išlaisvinimo komitetas (VLIK’as),
va dovaujamas prelato Mykolo Kru pa vičiaus, 1949 m.
birželio mėn. paskelbė Lietuvių Chartą – kelrodį, ku-
rio tikslai buvo: „Lietu viais esame mes gimę, lietu-
viais turime ir būt” ir „darbu ir mokslu, turtu ir pa-
siaukojimu lietuvis kovoja, kad apgintų ir išlaikytų
nepriklausomą Lietuvos valstybę”. 

Vokietijoje įsteigta Lietuvių tremtinių draugija
atgijo atvykus ir į JAV. Tremtinių draugijai Čikagoje
vadovavo Kazimieras Kleiva, kuris kviesdavo susi-
rinkimus ir dauguma naujai atvykusiųjų lietuvių su-
sirin kimuose dalyvaudavo. Gerai prisimenu, kad
mano abu tėveliai vykdavo į Tremtinių draugijos sa-
vaitinius susirinkimus, kur susitikdavo su pa žįsta-
mais iš Hanau stovyklos Vokie tijoje laikų, kartu ieš-
kodami darbo ir būsto šeimai. Bet ypač vyresnieji pa-
 bėgėliai jautė, kad reikia tokios organizacijos, kuri
jungtų visus lietuvius, net ir ne pabėgėlius. 

Po daugelio kalbų ir nelengvo darbo 1951 m. lapk-
ričio 18 d. New Yorke buvo iškilmingai pasirašytas
aktas ir buvo įsteigta JAV Lietuvių Bendruomenė
(LB). Tai buvo labai reikšmingas išeivijos lietuvių gy-
venimo įvykis. Pirmuoju JAV LB pirmi ninku buvo
išrinktas pedagogas, lituanistas Stasys Barzdukas.
LB savo veiklą greitai išplėtė po visas JAV apylinkes,
kur tik gyveno lietuvių.

Nors buvo žengtas labai svarbus ir reikšmingas
darbas, JAV LB rei kė jo įveikti daug sunkumų ir eiti
nepra mintu, akmenuotu keliu. Sujungti įvai rių įsi-
tikinimų ir nuotaikų lietuvius nebuvo lengva.

Po kelių darbo metų JAV LB vis daugiau lėšų ir
jėgų ėmė skirti politiniams ir lietuvių visuomenės rei-
ka lams, taipogi ir Amerikos lietuvių santykiams su
amerikiečių valdžia, o tam reikėjo finansų. Yra po-

sakis, kad „pinigai yra galvažudžiai, o be pinigų gy-
venti negerai”. 

Naujieji ateiviai lietuviai – dipu kai – pagarbiai
dalyvavo senųjų lietuvių įsteigtų organizacijų ruo-
šiamuo se minėjimuose. Vasario 16-osios minėjimus
rengė Amerikos lietuvių taryba (ALT’as), buvo ren-
kamos aukos. Minėjimai trukdavo tris ar daugiau va-
landų, jaunimas su nekantrumu laukdavo kalbų pa-
baigos, kad galėtų pasišokti. Kalbėtojai buvo geri, ug-
ningi, reika laudavo laisvės Lietuvai, kviesdami au-
koti ALT’ui politiniams reikalams. Po kalbų dar vyk-
davo meninė programa, jaunimo šokiams taip ir ne-
likdavo net pusvalandžio, o pasiekti savo gyvenvie-
tes tekdavo miesto transporto priemonėmis. 

Įsijungiau nuo pirmų dienų

Į JAV LB įsijungiau nuo pirmų dienų, mokėjau
solidarumo mokestį. Nors nedaugelis iš atvykusių
į Ame riką žinojo apie Lietuvių Chartą, bet vis dėl-
to ji mus jungė savaime per mūsų kalbą, per šeimą.
Kurti lietuviškas šeimas padėjo organizacijos, cho-
rai, bažnyčia, sportas ir taipogi tautinė kultūra bei
lietuvių kalba. 

Mano tėveliai laikinai liko pas ūkininką, kuris
mus iškvietė į JAV, o aš pati 1949 m. at sidūriau Či-
kagoje. Dar net neturėdama darbo ar gyvenamosios
vietos, patį pirmąjį rytą nuvykau į skaučių organi-
zuojamą sueigą ir tapau vyr. skau čių vieneto vado-
ve. 

Šalia skautybės tuoj  pat įsijungiau į šalpos or-
ganizaciją – vado va vau Putnamo seselių (viena iš jų
buvo mano sesutė Irena Bareikaitė, vienuolė Mar-
garita) rėmėjams, kurie taip pat buvo naujokai ir tik
kūrėsi JAV. Rėmėjų organizacijai vadovavau 25 me-
tus, kol vienuolynas sustiprėjo ir pasistatė vienuo-
lyno pastatą Putna me, CT.

Tuo pačiu metu priklausiau ir JAV Lietuvių
Bendruomenei ne tik dalyvavimu kaip eilinė narė,
bet ir eidama įvairias svarbias pareigas. 1971 m. JAV
LB Kultūros tarybos pir mininkas rašytojas Anato-
lijus Kai rys pakvietė mane eiti sekretorės pareigas,
kurias tęsiau per 3-ejų metų kadenciją. Nuo tų
metų nesustojau dirbusi LB atsakingose pareigose,
vadovaudama ir organizuodama ypa tingus švenčių
banketus, – Dainų, Tautinių šokių švenčių. Didin-
gomis šventėmis lietuviai garsėjo tarp svetimtaučių,
o į šventes suvažiuodavo ne tik jaunimas, bet ir jų tė-
vai. Kartu klestėjo ir mūsų lietuviška spauda. Spau-
doje netrūko bendradarbių ir skaitytojų, kurie gy-
veno pagal Lietu vių Chartos dvasioje.

JAV LB kelias nebuvo lengvas, kaip ir kiekvie-
nos šeimos svetimame krašte. Greitai LB veikla įsi-
siūbavo, bet atsirado nesutarimų su kitomis – se-
nosiomis lietuvių organizacijomis, ypač su ALT’u.
Vasario 16-osios minė jimų proga pinigai buvo au-
kojami tik ALT’ui, kuri pasipriešino dėl visuo-
 menės finansinės paramos LB. Čika goje ir Florido-
je susiorganizavo gru pė bendruomenininkų, pasi-
vadinu sių Reorganizuota lietuvių bendruo mene
(„reorgais”). Čikagoje „reorgai” iškėlė bylą teisme
dėl organizacijos pavadinimo, o JAV LB iškėlė bylą
dėl vardo pasisavinimo. Šį nema lonumą teko spręs-
ti septintajam LB Krašto valdybos pirmininkui
Juozui Gailai. Į Cicero lietuvių parapijos sa lę susi-
rinko ypač daug  kietų „reor gų”, tad susitarti ne-

pavyko. 
Tuo me tu aš gyvenau Cicero ir šiame susi rin ki-

me dalyvavau, balsavau už LB. Byla tęsėsi be jokių
rezultatų 10 me tų. Iš „reorgų” šalininkų buvo iš-
rinktas VLIK’o pirmininkas dr. Kazys Bobelis. Ke-
lerius metus Čikagoje veikė dvi Lietuvių Bendruo-
menės. Galiausiai liko viena LB, bet nutrūko san-
tykiai su ALT’u, liko neišspręsti piniginiai reikalai.
Pagaliau 1986 m. gruodžio 18 d. buvo pasiektas susita -
rimas tarp JAV LB ir JAV Reorga ni zuotos lietuvių
bendruomenės nu traukti bylą, nepradėti jokių finan -
sinių ieškinių teisme, bet ieškoti bū dų atskirai dir-
bant padėti okupuotai Lietuvai. 

JAV  lietuvių pėdsakai Amerikoje

1996 m. rudenį JAV LB Krašto valdybos pirmi-
ninkės Reginos Naru šienės buvau pakviesta eiti LB
Kul tūros tarybos pirmininkės pareigas. LB Kultūros
taryboje dirbau tris kadencijas (1996–2007 m.).

Švenčiant JAV LB 50 metų nueitą darbų kelią
buvo išleista 800 puslapių knyga, kurioje atsispindi
visa jos veikla. – „JAV lietuvių pėdsakai Ame rikoje”.

Dar 2002 metais, būdama JAV LB Kultūros ta-
rybos pirmininke, atkrei piau dėmesį į Amerikoje
nykstančius senuosius emigrantų telkinius, užda ro-
mas lietuvių statytas bažnyčias, griaunamas para-
pijų mokyklas, lik viduojamus klubus, vietovių lie-
tuviams tarnavusius pramogų bei kul tūros paveldo
centrais. Mes, LB Kul tūros taryba, nykstančio pa-
veldo ne galime sustabdyti, bet galime daug ką už-
rašyti ir paliudyti, kaip likimo į svetimą kraštą nu-
sviesti emigrantai dėjo pastangas likti tautoje. 

Knygoje „Lietuvių pėdsakai Ame rikoje” apra-
šyta veikla bandyta pasakyti, kad lietuvių išeivija
Ameri koje gyveno Lietuvos skausmais ir džiaugs-
mais, niekad neprarado vilties dėl Lietuvos prisi-
kėlimo nepriklausomam gyvenimui ir pagal išgales
siekė Lietuvai ir jos žmonėms padėti kelyje į laisvę.

Ši knyga – tad kartu yra ir išeivijos siekis Tė-
vynėje gyvenančio tautos kamieno būti geriau pa-
žinta ir su pras ta, įvertinta ir užjausta.

Knygos nebūtų buvę be tuometinio JAV Krašto
valdybos pirmi nin ko Algimanto Gečio raginimo
bei ska tinimo ir visokiais būdais jos rė mimo. Pir-
mininkas A. Gečys padėjo sudaryti ke lionės planą po
Pennsyl vanijos lietuviškas parapijas. Karštą 2002 m.
liepos mėnesio 4 d. mes – žurnalistė Audronė Škiu-
daitė, Marija Remienė – susėdusios į Aušrelės Saka -
laitės vairuojamą naują mašiną, pasi leidome plačiais
Amerikos keliais į seniausias lietuvių gyventas
apylin kes, būtent – į Pennsylvaniją, anglia kasių kraš-
tą. Nors buvome apsišarvojusios adresais ir žemė-
lapiais, bet ir dideliuose, ir mažuose miestuose ne-
 lengvai rasdavome lietuviams priklausiusius pa-
status ar lietuviškas pa rapijas, ypač tas, kurios jau
buvo už daromos ar nedraugiškų svetimų valdo-
mos. Aplankyti visus JAV židinius, įamžinti visus
materialius jų pėdsa kus JAV LB Kultūros taryba ne-
turėjo galimybių. Daug nuotraukų ir medžiagos
padėjo surinkti LB apylinkių pirmininkai ir atski-
ri entuziastai, su sirūpinę lietuviškos kultūros pali-
 ki mu, už ką LB Kultūros taryba yra nuoširdžiai dė-
kinga.

Knygą skyrėme Lietuvos Nepri klausomybės
at kūrimo 15-kos metų su kakčiai.

Lietuvių
Bendruomenė 
mano gyvenime

JAV�LB�Kultūros�tarybos�knygos�„JAV�lietuvių�pėdsakai�Ame�rikoje”�sutiktuvėse�(iš�k.):��Marija�Remienė,�Aleksas�Vit�kus,
Berta�Brazdeikytė,�Emilija�Rasinskaitė,�Praurimė�Ragienė.�����������������������������������������������������������„Draugo” archyvo nuotraukos
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA

Lietuvoje lankosi Vokietijos Sausumos pajėgų vadas
Vilnius (Mano vyriausybė) – Lietuvoje lankosi Vokietijos kariuomenės Sau-

sumos pajėgų vadas generolas leitenantas Alfons Mais ir Vokietijos parlamento
narė dr. Eva Hoegl. 

Gen. ltn. A. Mais, kaip Sausumos pajėgų vadas, Lietuvoje lankosi pirmą kartą. 
Vizitas Lietuvoje prasidėjo susitikimais su Lietuvos kariuomenės vadu gen.

ltn. Valdemaru Rupšiu ir Sausumos pajėgų vadu brigados generolu Raimundu
Vaikšnoru. 

„Vokietija – viena iš svarbiausių partnerių mūsų šalies gynybos planavi-
me ir atgrasyme. Galiu pasakyti, kad jų parama ir buvimas mūsų šalyje yra įvai-
riapusis ir, tikiu, vertinamas ne tik karių, bet ir visuomenės. Tarnaudami kar-
tu su NATO pajėgų integravimo vieneto grupe, mūsų kariai turi unikalią ga-
limybę mokintis ir tobulėti. Jau besibaigiančios pratybos „Schneller Degen 2021”
– ne tik pasitikėjimo Lietuva ženklas, bet ir puiki proga išbandyti savo pri-
imančios šalies galimybes. Svečių iš Vokietijos patvirtinimas, kad po kelerių
metų pratybos planuoja sugrįžti į Lietuvą – aukščiausias įvertinimas Lietuvos
kariuomenei”, – teigė Lietuvos kariuomenės vadas gen. ltn. V. Rupšys.

Susitikimo metu, kaip teigiama Lietuvos kariuomenės pranešime, aptar-
tos bendradarbiavimo galimybės, taip pat dabartinė situacija Lietuvoje ir ga-
lima užsienio šalių parama. Parlamentarė patikino, kad kiekviena NATO pa-
jėgų integravimo vieneto grupė iš Lietuvos grįžta sustiprėjusi ir patobulėjusi.
Taigi karių siuntimas į Lietuvą – abipusė nauda.

Vidaus�reikalų�ministrė�Agnė�Bilotaitė�prašo�teisėsaugos�pradėti�ikiteisminį�ty-
rimą�dėl�asmenų�pasipriešinimo�pareigūnams�Rūdninkuose,�kur�siekiama�ap-
gyvendinti�neteisėtus�migrantus.

„Tai nebuvo taiki protesto akcija, kaip bandoma pabrėžti –  žmonės, ku-
rie dalyvavo šitoje nukreiptoje akcijoje, įsiveržė į poligono teritori-
ją, puolė pareigūnus, padegė padangas. Ir suprantama, kad tai yra

nusikalstama veika. Tokiame sukarintame objekte, kuris turi specialų sta-
tusą, tokie veiksmai yra netoleruotini”,
–  sakė ministrė.

„Todėl aš kreipiausi tiek į policijos
departamentą, tiek į Generalinę proku-
ratūrą, kad būtų pradėtas ikiteisminis ty-
rimas įvertinant visą šią situaciją ir
būtų pritaikyta atitinkama atsakomybė”,
– pridūrė ji.

A. Bilotaitė sako vertinanti liepos 26-
osios vakarą vykdytą protesto akciją
kaip „provokaciją ir antivalstybinę veik-
lą”, todėl prašo Valstybės saugumo de-
partamento įsikišimo.

„Tai, kas pirmadienį įvyko Rūd-
ninkų poligone, yra akivaizdi piktybinė
provokacija. Kyla klausimas – ką žmonės
gynė? Nes Rūdninkų poligonas yra Vie-
šojo saugumo tarnybos pratybų vieta,
kuri yra sukarinta, tai yra specialios pa-
skirties objektas, kuriame yra užtikrin-
ta tam tikra apsauga, yra tvora, video ka-
meros ir ši teritorija yra nutolusi nuo gy-
venamųjų vietovių”, – tvirtino ji.

Viešojo saugumo tarnybos (VST)
vadas Ričardas Pocius pabrėžė, kad tai
buvo „rimtas incidentas”, nes į karinę te-
ritoriją įsiveržę asmenys padegė pa-
dangas, nesunkiai sužalojo du pareigū-
nus ir blokavo įvažiavimą į poligoną. Įsi-
veržėliams sutramdyti panaudotos aša-
rinės dujos.

„Tikslai du – arba padegti stovyklą,
ruošiamą pabėgėliams, arba nukreipti
mūsų apsaugos pajėgų dėmesį į tą galbūt
būsimą gaisrą. Buvo pasikėsinta į mūsų
sargybą, du pareigūnai sužaloti, buvo iš-
kviestos mūsų specialiosios pajėgos VST,
kurie atblokavo įvažiavimą-išvažiavi-
mą, viduje užgesino gaisrą kartu su
Priešgaisrinio gelbėjimo tarnyba ir įve-
dė tvarką”, – teigė VST vadas.

„Akivaizdu, kad tam buvo ruoštasi, nes sunkvežimio padangų bet kaip,
su žiebtuvėliu nepadegsi. Buvo praeita ne pro įėjimo-išėjimo punktą, bet iš
kitos pusės, kur yra silpna, pažeidžiama tvora. Sureagavus apsaugai, įsi-
veržėliai priešinosi, nepakluso teisėtiems reikalavimams, buvo panaudotos
ašarinės dujos”, – tvirtino VST vadas.

Policijos generalinis komisaro pavaduotojas Arūnas Paulauskas teigė, kad
iškvietimą dėl užblokuoto kelio į poligoną policija gavo pavakary, vėliau, pa-
stebėjus „pakankamai agresyviai nusiteikusių” asmenų minią iškviestas pa-
stiprinimas ir protestuotojai nustumti jėga. Sulaikyti aštuoni aktyviai prie-
šinęsi asmenys – jiems surašyti administracinių pažeidimų protokolai dėl pa-
reigūnų teisėtų nurodymų nevykdymo, pasipriešinimo pareigūnams.

A. Paulausko teigimu, dalis asmenų buvo nevietiniai, „kai kurie jų – net-
gi iš Žemaitijos”. Rūdninkuose iš viso susirinko apie 150 asmenų. 

Generalinio komisaro pavaduotojas patvirtino, kad šie veiksmai „turi vi-
sus gerai suplanuotos akcijos požymius ir tai tikrai nėra tik vietinės ben-
druomenės nedidelis protestas dėl galimo migrantų patalpinimo”. Policija,
anot jo, šiuo metu yra visiškai pasirengus reaguoti į panašius nesankcionuotus
susirinkimus.

Premjerės Ingridos Šimonytės patarėjas Kęstutis Lančinskas tvirtino, kad
į teritoriją asmenys įsibrovė vėliau, po protesto blokuojant kelią.

„Tai, kad dalis tos susirinkusiųjų minios sugrįžo daug vėliau į teritori-
ją ir ėmėsi prievartos veiksmų, rodo, kad tai nebuvo vietos gyventojų akci-
ja, o buvo suplanuotas renginys siekiant pasipriešinti policijos ir Viešojo sau-
gumo tarnybos pareigūnams”, – sakė K. Lančinskas.

Policijos pareigūnai liepos 26 d. jėga patraukė žmones nuo kelio prie Rūd-
ninkų poligono, kur jie blokavo važiuojamąją dalį, protestuodami prieš ne-
teisėtų migrantų apgyvendinimą šioje Šalčininkų rajono teritorijoje. Į poli-
goną vedantį kelią sunkvežimiams, vežantiems migrantų palapinių mieste-
liui reikalingus daiktus, blokuoti bandė apie keliasdešimt žmonių.

Rūdninkų poligone planuojama apgyvendinti iki 1,5 tūkst. migrantų.
Į Lietuvą šiemet jau bandė patekti daugiau nei 2,8 tūkst. neteisėtų mig-

rantų, dėl jų antplūdžio Lietuva yra paskelbusi ekstremalią situaciją. Šalies
pareigūnai laikosi pozicijos, jog išaugę migracijos srautai yra organizuota
Minsko režimo akcija prieš Lietuvą.

ELTA, BNS, LRT inf.

Siūloma nebeviešinti apie suteiktą pilietybę
Vilnius (BNS) – Vyriausybė siūlo nebeviešinti dalies sprendimų apie su-

teiktą ar netektą pilietybę.
Ministrų kabinetas nusprendė teikti Seimui Pilietybės įstatymo pataisas,

numatančias atsisakyti prievolės skelbti sprendimus dėl pilietybės Teisės aktų
registre. 

Kaip pažymi projektą rengusi Vidaus reikalų ministerija, pakeitimai siū-
lomi po Valstybinės duomenų apsaugos inspekcijos pastabų pernai lapkritį, jog
tokių sprendimų viešinimas neatitinka Bendrojo duomenų apsaugos reglamento
(BDAR) reikalavimų.

Įstatymo projekte numatyta, kad vidaus reikalų ministro įsakymai dėl pi-
lietybės atkūrimo ir netekimo būtų registruojami ministerijos viduje nustatyta
tvarka, bet neviešinami.

Kartu ministerija atkreipia dėmesį, kad dalis sprendimų dėl pilietybės ir
toliau būtų skelbiama viešai vadovaujantis kitais įstatymais, t.y. būtų viešinami
teismų sprendimai, prezidento dekretai.

G. Landsbergis kalbėjosi apie regiono saugumą
Vilnius (ELTA) – Užsienio reikalų ministras Gabrielius Landsbergis su

NATO generaliniu sekretoriumi Jens Stoltenberg telefonu aptarė padėtį Lietuvos
pasienyje su Baltarusija.

„Su NATO vadovu apsikeitėme aktualiausia informacija apie regioninį sau-
gumą Baltarusijos hibridinės atakos ir artėjančių Rusijos karinių pratybų „Za-
pad-2021” akivaizdoje. Situaciją mūsų partneriai stebi ir vertina labai atidžiai”,
– sakė ministras G. Landsbergis.

Taip pat užsienio reikalų ministras Gabrielius Landsbergis informavo Eu-
ropos Komisijos (EK) viceprezidentą, ES vyriausiąjį įgaliotinį užsienio ir sau-
gumo politikai Josep Borell apie naujausias Baltarusijos provokacijas ES ir Lie-
tuvos atžvilgiu.

„Visa Europa yra suinteresuota, kad šis Baltarusijos režimo sukonstruo-
tas nelegalios migracijos kelias būtų suardytas. Lietuva intensyviai dirba, ta-
čiau reikalingos ir maksimalios ES institucijų pastangos, kalbant su neteisė-
tų migrantų kilmės šalių vyriausybėmis – tiek Afrikos, tiek Artimųjų Rytų vals-
tybėse”, – sakė užsienio reikalų ministras G. Landsbergis.

„Lietuva atlieka savo ‘namų darbus’ – sulaiko, apgyvendina ir neleidžia to-
lesnio neteisėtų migrantų judėjimo, keičia teisės aktus, trumpina prieglobsčio
svarstymo procedūras, stiprina savo sienos kontrolę ir veda derybas su Iraku
bei Turkija. Rengiamės migrantų grąžinimui į kilmės šalis, tačiau šiame eta-
pe reikia dar didesnio ES institucijų įsitraukimo”, – sakė Lietuvos diplomati-
jos vadovas. 

G. Landsbergis su J. Borrell taip pat aptarė ES kaimynystėje prasidėjusį
Rusijos pasirengimą karinėms pratyboms „Zapad-2021” bei jų poveikį bendrai
saugumo situacijai regione.

Pareiškė užuojautą dėl G. Pignatelli-Lozoraitis mirties
Vilnius (ELTA) – Prezidentas Gitanas Nau-

sėda pareiškė užuojautą dėl dailininkės, restau-
ratorės, ambasadoriaus Kazio Lozoraičio našlės
Giovanna Pignatelli-Lozoraitis mirties. Moteris
mirė liepos 25 dieną savo namuose Romoje, eida-
ma 91-uosius metus.

„Mūsų atmintyje Giovanna Pignatelli-Lozo-
raitis išliks kaip Lietuvos bičiulė, sunkiausiu
metu tiesusi jai pagalbos ranką. Kartu su savo
vyru, Kaziu Lozoraičiu, ji rūpinosi Lietuvos ne-
priklausomybės atkūrimu, kėlė Lietuvos okupa-
cijos ir jos nepripažinimo klausimą Italijoje ir Va-
tikane”, – sakė šalies vadovas.

Kas atsitiko Rūdninkuose?

Kvietimas�suvažiuoti�į�Rūdninkų�kari-
nį�poligoną�buvo�platinamas�priešta-
ringai�vertinamo�Šeimų�maršo�sociali-
nių�tinklų�paskyrose.

„Facebook” nuotr.

G.�Pignatelli-Lozoraitis.��
Bernardinai.lt nuotr.
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DANGUOLĖ NORKŪNIENĖ

Kai�pas�mus�atvažiuoja�svečiai�iš�Lietuvos,�mes
juos�vežame�apžiūrėti�ne�tik�gražųjį�Chicago
Downtown�ir�jo�įžymybes�–�Willis�Tower,�Mil-

lenium�Parką�ir�veidrodinę�Pupą,�Art�Institute,��įpūdingą
lietuvių�pastatytą�Švč.�M.�Marijos�Gimimo�bažnyčią
Marquette�Parke,�Pasaulio�lietuvių�centrą�ir�Šv.�Kazi-
miero�kapines,�bet�ir�vedame�į�Estate Sales.�Nes�tokio
unikalaus�reiškinio,�kaip�viso�namų�turto�išpardavimas,
nėra�ne�tik�Lietuvoje,�bet�ir�visoje�Europoje.��Svečiai
iš�Lietuvos�lieka�priblokšti:�vienus�sukrečia�mintis,�kad
taip�liūdnai��baigiasi��žmogaus�gyvenimas�–�viską,�kas
jam�buvo�taip�brangu�ir�širdžiai�miela,��išnešioja�sve-
timi,�nepažįstami�žmonės.�Kitus�pribloškia�faktas,�kad
čia� be� problemų� gali� nusipirkti� ne� tik� stalą,� lovą,
naudotų�indų,��bet�ir�nugertą�viskio�butelį,�nebaigtą
deginti�žvakę�ar�kokį�neišpurkštą�langų�valiklį.�

Savaitgaliais – į lobių paieškas

O naujiesiems imigrantams čia – puiki naujo
gyvenimo pradžia už Atlanto, kai atvažiavęs su la-
gaminu, turi pradėti, kaip sakoma, nuo šaukšto ir
šakutės. O čia rasi viską ir labai pigiai. Tai, kas pir-
mąją Estate Sales dieną lieka nenupirkta už pirminę
kainą, šeštadienį gali nusipirkti jau už  pusę kainos,
o sekmadienį – visu 70 procentų pigiau.

Didžiulė laimė kolekcionieriams yra lankytis
tuose išparduodamose namuose. Juose gali atrasti to-
kių unikalių kolekcijų, kad kitą kartą sunku patikėti
– ir ko tik žmonės nekolekcionuoja ir nerenka. Štai
mano vyras po kelių pirmųjų apsilankymų ėmėsi ko-
lekcionuoti automobiliukų modelius, nes pamatė, ko-
kia gausi čia jų įvairovė. Ir tai kolekcijai pat įsigijo
net dvi dideles stiklines spin tas. Todėl savaitgaliais
į Estates Sales jis kaskart išsiruošia kaip į darbą arba
romantiškiau – į lobių paieškas. 

Aš dairausi unikalių meno dirbinių, paveikslų,
plokštelių ir koks džiaugsmas, jei užtaikau į namą,
kuriame gyveno lietuviai. Žinoma, dabar už kelis do-
lerius nebenusipirksi lietuvių dailininko kūrinio, nes
profesionalūs turto išpardavėjai jau puikiai žino, ko-
kia tų darbų vertė. 

Štai neseniai garsios lietuvių dailininkės Do-
micelės Tarabildienės paveikslas „Mano tėviškė”
buvo pardavi nėjamas už 345 dolerius. Tad kainos tam-
pa panašios į aukcionų ar Ebay. Bet užtat tokiuose
lietuviškuose namuose galima rasti beveik šimto
metų leidimo knygų, kurių nelabai kas perka. O man
tai lobis, kai paimu į rankas tokią seną, laiko nu-
nešiotą knygą, kurią galbūt čiupinėjo pats Kazys Bra-
dūnas, Bernardas Brazdžionis ar Antanas Škėma.
Kartais įmanoma atrasti knygą su originaliu rašy-

Ten, kur daiktai tęsia žmogaus gyvenimą 
Mintys apie turto išpardavimus  Amerikoje

tojo autografu. Lietuvoje tokios knygos dabar tik mu-
ziejuje, nes sovietų laikais jų  paprasčiausiai nebu-
vo. Aišku, gali nusipirkti naujus blizgančius, gražiai
iliustruotus leidinius, bet tai jau ne tas, nebėra tos
auros,  kuria alsuoja ta laiko nu čiupinėta, apdulkė-
jusi, papilkėjusi ir atlaikiusi ilgą gyvenimą  knyge-
lė. Net kvapas jų kitoks, ne cheminių da žų, o pra-
bėgusio laiko. 

Turto išpardavėjai –
reikalingas ir populiarus verslas

Skaičiau, kad Amerikoje šiuo metu veikia bent
9 000 tokių turto pardavimo organizacijų. Ir jų pa-
slaugos kaskart populiarėja. Dažno tokio išparduo-
damo namo gyventojas miršta, išsikrausto  dėl svei-
katos, darbo pakeitimo, o organizuoti turto parda-
vimą reikia laiko ir nepaprastai sunkaus darbo. To-
dėl likę šeimos nariai, kartais emociškai susieti su
parduodamais daiktais, tiesiog patiki šį darbą pro-
fesionalams. Išpardavėjai valdo viso turto pardavi-
mo procesą – jie organizuoja aukcio nus, vertinimus,
reklamą, išsiuntimą. Tad namų turinys parduodamas
profesionaliai  greitai ir kuo didesne verte. Garage
Sale surengęs gyventojas parduoda daiktus, ku-
riais nori atsikratyti, tačiau Estate Sales parduoda- Įprastas�vaizdas�iš�viename�iš�išparduodamų�namų.

Automobiliai�iš�vyro�surinktos�kolekcijos.

Lietuviškų�knygų�atradimai. Mano�pirkinys�–�vitražas�iš�lietuviškų�namų. Ženklas,�atrastas�lietuviškuose�namuose.
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Čikaga�pilna�slėpiningų�vietų.�Žingsnis�į�šoną,�žingsnis�už
kampo�–�ir�staiga�dingsta�miesto�šurmulys,�o�tu�atsiduri�ki-
tame�pasaulyje,�gal�net�kitame�amžiuje…

Viena iš tokių ramybės oazių – šiauriniame Evanstono
priemiestyje esantis Šekspyro sodas (Shakespeare
Garden). Įkurtas Northwestern universiteto teri-

torijoje, jis vilioja romantikos mėgėjus jau daugiau kaip šim-
tą metų. Nors šis ramybės kampelis yra vos už kelių de-
šimčių metrų nuo Sheridan Road, nuo gatvės jo nesimato
– sodą supa dviguba gudobelės gyvatvorė. Ji užauginta iš
sėklų, parvežtų iš Prancūzijos.

Projektas pradėtas 1915 m. Evanstono sodininkų klu-
bo (Garden Club of  Evanston) iniciatyva. Jis skirtas Šeks-
pyro mirties 300-osioms metinėms, kurias pasaulis ruošė-
si minėti 1916 m. pavasarį. Impulsą Šekspyro sodui davė
Amerikos dramos lyga, o suprojektuoti jį buvo patikėta ži-
nomam landšafto dizaineriui Jens Jensen (kiti jo kūriniai
Čikagoje – Garfield parkas ir oranžerija, Humboldt, Co-
lumbus parkai). Šekspyro sodas buvo užbaigtas 1920 metais
ir yra tradicinio angliško stiliaus, vienas iš dviejų forma-
lių dizainerio sukurtų sodų.

Visi jame augantys ir žydintys augalai yra paminėti
Šekspyro sonetuose ar dramose. Sodo užmanymas atsi-
skleidžia tik įėjus į jį pro vartelius. Dėmesį patraukia fon-
tanas su bronziniu poeto portretu ir iškaltomis ištraukomis
iš kelių jo dramų – ,,Žiemos pasakos”, ,,Vidurvasario nak-
ties sapno” ir ,,Kaip jums tai patinka”. Parinktose ištrau-
kose apdainuojamos įvairiausios gėlės.

Sode auga daugiau kaip 50 rūšių augalų – gėlių, krūmų,
žolynų, ,,išlipu sių” iš Šekspyro kūrinių ir tinkamų augin-
ti JAV Vidurvakarių klimate. Bijūnai, rožės, lelijos, narci-
zai, irisai, ramunės, nasturtos, mėtos, rūtos, našlaitės,
rozmarinas, čiobreliai, levandos, petražolės, linai… Įvairiu
metų laiku – vis kiti žiedai.

Fontaną 1929 m. suprojektavo ir įrengė architektas Hu-
bert Burnham. Jis jį skyrė savo motinos, garsaus Čikagos
architekto Daniel H. Burnham žmonos ir pirmosios sodo
prezidentės Margaret Sherman Burnham atminimui.
Bronzinį Šekspyro portretą sukūrė skulptorius Leon Her-
mant.

Kitas sodo architektūrinis akcentas – saulės laikrodis

mas viso namo turtas. Pirkėjai laisvai
vaikšto po namus, apžiūri kiekvieną
pažymėtą daiktą, atsiskaito ne tik gry-
naisiais, bet gali išrašyti čekį ar su-
mokėti kredito kortele. 

Matau, kaip žmonės mėgsta to-
kius turto išpardavimus. Kartais ten-
ka pastovėti ilgą valandos eilę, kol
būsi įleistas į namą, kartais reikia už-
siregistruoti iš vakaro specialiame są-
raše. Ir nors visus ateinančius lydi
skirtingi apsipirkimo tikslai – kas ti-
kisi papildyti savo kolekciją, kas imig-
ravęs nori nebrangiai pradėti naują gy-
venimą, kas tiesiog mėgsta pirkti – vi-
sus vienija bendras pirkimo džiaugs-
mas, dalinimasis patirtimi ir naujai at-
rastais daiktais, kurie naujuose na-
muose tęs buvusio žmogaus gyvenimą.
Žmogaus, kurio niekada nebuvai su-
tikęs, nepažinojai ir kurio, galbūt, jau
nebėra šiame pasaulyje, bet jo kažka-
da mylėtas paveikslas, knyga ar pa-
puošalas džiugins kitą žmogų ir savo-
tiškai tęs gyvenimą. 

Tokios mintys kilo aplankius tą
unikalų grynai amerikietišką viso gy-
venimo turto išpardavimą. 

Pražydę genijaus posmai

Oficialaus�stiliaus�tradicinį�anglišką�sodą�įrengė�kraštovaizdžio�architektas�Jens�Jensen.�Jame�žydi�tik�Šekspyro�kūriniuose�paminėti
augalai.�������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������Autorės nuotraukos

Aš nupeikiau pavasario žibutę:
Kam iš tavęs tiek dovanų retų
Pasiglemžė jinai ir nori būti
Skaistesnė ir svaigesnė negu tu.

Lelijos vagia tavo rankų grožį,
Mairūnuose – tavų plaukų spalva.
Iš gėdos dega purpurinė rožė,
Iš baimės bąla sesė jos gelsva.

O toji, rausvažiedė, tau nuo lūpų
Pagrobė kvapą dangišką... Tačiau
Bevagiliaujant kirmis ją užklupo
Ir nori nugalabyt kuo greičiau.

Žiūriu ir suskaičiuoti negaliu
Margų plėšikių – kvepiančių gėlių! 

(Šekspyras, 99 sonetas, Alekso Churgino vertimas)

PRAŽŪTĖ

Ištverti negalėdamos glamonių
Šviesiausio Febo (jau nebe mergaitės)
Kur primulės ir rožės – karūna
Imperijos; rūšių visų lelijos,
(Tačiau heraldinė viena). Jų trūksta,
Iš jų nupinčiau vainikus jums, mielas,
Jomis ir vėlei apiberčiau jus.

(Šekspyras, Žiemos pasaka, IV v., 4-oji scena,
vertė Tautvyda Marcinkevičiūtė)

– buvo įrengtas gerokai vėliau, 1990 metais, buvusio sodi-
ninkų klubo Jean Whitton Haskin atminimui.

Sodo augalais iki šiol rūpinasi Garden Club of  Evans-
ton nariai.

Praėjusiais metais nepavyko patekti į šį sodą – jis buvo
uždarytas dėl pandemijos, jame vyko tik specialūs užsakyti
renginiai. Dabar jį vėl laisvai galima aplankyti. Sodas yra
į šiaurę nuo Garret Pl., už Frank W. Howes Memorial Cha-
pel. Pasiimkite poezijos tomelį ir užsukite pailsėti nuo kait-
ros ant vieno iš sode įrengtų suolelių. Laikas čia sustoja –
lengva nugrimzti į svajonių ar prisiminimų pasaulį. 

Ramunė Lapas

Sodo�fontanas�su�dainiaus�bareljefu�ir�,,botaniškomis”�ištraukomis
iš�jo�pjesių.�

Estate Sales gali�rasti�ir�lietuviškų�klumpių.

Vegetarai�buvo�populiarūs�ir�beveik�prieš
100�metų,�ką�patvirtino�rasta�knyga.

Šį�antikvarinį�pianiną�galėjai�nusipirkti�tik
už�100�dolerių.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

Skelbia JAV karinių operacijų Irake pabaigą
Washingtonas (ELTA) – JAV prezidentas Joe Biden, susitikęs su Irako prem-

jeru Mustafa al-Kadhemi, pareiškė, kad šalių santykiai perėjo į „naują etapą”,
nes JAV užbaigs kovines operacijas Irake.

Pasak J. Biden, JAV yra „įsipareigojusios mūsų saugumo bendradarbia-
vimui” ir toliau „apmokys ir padės tvarkytis su ISIS („Islamo valstybe”), jei bus
toks poreikis”.

„Šiandien mūsų santykiai yra stipresni nei bet kada anksčiau – mūsų part-
nerystė ekonomikos, aplinkosaugos, sveikatos apsaugos, švietimo, kultūros ir
kitose srityse”, – sakė M. al-Kadhemi.

Šiuo metu, po 20 metų trukusio karo, JAV pajėgos traukiasi iš Afganista-
no, kur, kaip baiminamasi, iškilęs Talibanas gali nuversti šalies valdžią.

PASAULIS

Putinas grasino „mirtinais” smūgiais
Sankt Peterburgas (ELTA) – Rusijos prezidentas Vladimiras Putinas per

karo laivų paradą Sankt Peterburge pareiškė, kad Rusijos karinis jūrų laivy-
nas yra pajėgus suduoti mirtinus smūgius taikiniams po vandeniu ir ore. 

Rusijos lyderis taip pasigyrė praėjus kelioms dienoms po to, kai gynybos
pareigūnai paskelbė pažangių naujų ginklų bandymus, kai kuriuos jų V. Puti-
nas vadina „nenugalimais”. 

„Rusijos karinis jūrų laivynas šiandien turi viską, ko reikia, kad garantuotų
mūsų šalies ir mūsų nacionalinių interesų apsaugą”, – sakė jis.

„Mes galime aptikti povandeninius, antžeminius ar oro priešus ir, esant rei-
kalui, smogti jiems mirtiną smūgį”, – sakė V. Putinas per valstybinės televizi-
jos transliaciją.

Rusijos lyderis kalbėjo per kasmetinį karinių laivų paradą, apsuptas bal-
tai apsirengusių karinio jūrų laivyno karininkų, šalia stovėjo ir Rusijos gynybos
ministras Sergejus Šoigu.

V. Putinas teigė, kad Rusija užsitikrino savo vietą tarp didžiausių pasau-
lio karinių jūrų galių, be kita ko, sukurdama „naujausius hipergarsinius pre-
cizinius ginklus, kuriems pasaulyje nėra analogų”.

Turėdama antrą pagal dydį branduolinių ginklų arsenalą pasaulyje ir di-
džiulį balistinių raketų sandėlį, Rusija jau dabar turi daugiau nei pakankamai
karinių pajėgumų, kad atbaidytų savo priešus.

Bitkoino kursas priartėjo prie 40 tūkst. JAV dolerių
Washingtonas (ELTA) – Bitkoino kursas išaugo ir priartėjo prie 40 tūkst.

JAV dolerių ribos, kai elektromobilių gamintoja „Tesla” iš naujo pareiškė pa-
ramą populiariausiai pasaulyje kriptovaliutai.

Bitkoino kursas išaugo 15 proc., iki 39 681 JAV dolerio, arba šio mėnesio aukš-
tumų. Manoma, kad augimą taip pat paskatino pranešimai, jog JAV mažmeninės
prekybos milžinė „Amazon” ketina žengti į kriptovaliutų sritį.

Nepaisant to, dabartinis šios kriptovaliutos kursas išlieka gerokai nutolęs
nuo balandį pasiekto 65 tūkst. JAV dolerių rekordo.

Vatikanas atskleidė savo nekilnojamuosius turtus
Vatikanas (BNS) – Likus ke-

lioms dienoms iki didelio atgarsio
sulaukusio teismo proceso dėl in-
vesticijos Londone pradžios, Vati-
kanas pirmą kartą paviešino me-
tinį savo turto ir investicijų val-
dymo departamento biudžetą.

2020 metų duomenys rodo, kad
Šventojo Sosto turto valdymo ad-
ministracija (APSA) valdo 4051 ob-
jektą Italijoje ir 1120 objektų Lon-
done, Paryžiuje, Ženevoje bei Lo-
zanoje.

Vienas iš šių objektų yra buvęs
„Harrods” sandėlis Londone, kurį
ketinta paversti prabangiais bu-
tais. Dėl šio objekto kitą savaitę Va-
tikane prasidės teismo procesas dėl tariamo labdaros lėšų iššvaistymo.

Vatikano Valstybės sekretoriato sprendimas prieš beveik dešimtmetį įsi-
gyti šį nekilnojamojo turto objektą lėmė didelių nuostolių. Popiežius Pranciš-
kus sekretoriato investicijų valdymą Turto valdymo administracija perdavė po
to, kai išaiškėjo visa tiesa apie šį atvejį.

Vatikano Ekonomikos sekretoriato vadovas Juan Antonio Guerrero sakė,
kad Vatikanas imasi precedento neturinčių priemonių užtikrinti atvirumą dėl
finansų. Tai yra dalis popiežiaus Pranciškaus kovos su korupcija.

„Esame pratę prie slaptumo kultūros, tačiau išmokome, kad kalbant apie
ekonominius klausimus skaidrumas apsaugo labiau negu slaptumas”, – sakė
jis.

Netrukus prasidėsiančio teismo proceso metu bus siekiama išsiaiškinti,
ar Londono skandalas gali būti susietas su korupcija Bažnyčios hierarchijos
viršūnėse.

Paskelbtas metinis biudžetas parodė, kad 14 proc. Vatikanui priklausančių
objektų, kuriuos administruoja APSA, yra nuomojami rinkos kaina. O gautos
lėšos yra naudojamos finansuoti Vatikano veiklą ir labdarą.

Likę 86 proc. objektų yra nuomojami už mažesnę nei rinkos kainą. Šiuose
objektuose veikia Vatikano biurai arba gyvena kardinolai ir dabartiniai ar į
pensiją išėję Vatikano darbuotojai.

Vieta paveldo sąraše – ne amžina 
Jungtinių�Tautų�švietimo,�mokslo�ir�kultūros�organizacija�(UNESCO)�nedide-
le�balsų�persvara�priėmė�sprendimą�pašalinti�Liverpoolio�pakrantės�rajoną
(angl. Maritime Mercantile City)�iš�Pasaulio�paveldo�sąrašo,�argumentuodama,
kad�šioje�teritorijoje�per�intensyviai�plėtojami�infrastruktūros�projektai,�įskai-
tant�planus�pastatyti�naują�futbolo�stadioną.

Per UNESCO komiteto pasitarimą pasiūlymas buvo priimtas 13 delega-
tų balsais prieš penkis, tai yra tik vienu balsu daugiau negu reikėjo pa-
siekti dviejų trečdalių daugumai, kad objektas būtų pašalintas iš

tarptautinio paveldo sąrašo.
Tokio pobūdžio sprendimas priimtas tik trečią kartą. Ankstesni atvejai

buvo susiję su Omanu ir Vokietija.
Per dvi dienas trukusius svarstymus komiteto delegatams buvo pateik-

ta informacijos apie nekilnojamojo turto vystymo planus, įskaitant dau-
giaaukščių pastatų statybas, „negrįžtamai pakenksiančius” šio šiaurės vakarų
Anglijos istorinio uosto paveldo ypatumams.

Šiam pastatų, sandėlių ir prieplaukų kompleksui bei visai pakrantei Pa-
saulio pavaldo vietovės statusas buvo suteiktas 2004 m., nes, pasak UNESCO,
jis „liudija vieno iš pagrindinių pasaulio prekybos centrų plėtrą XVIII ir XIX
amžiuose”.

Tarptautinė paminklų ir teritorijų taryba, teikianti rekomendacijas UNES-
CO dėl paveldo sąrašo, nurodė, kad Jungtinės Karalystės vyriausybės buvos
„ne kartą prašoma” pateikti tvirtesnių garantijų dėl Liverpoolio ateities.

Planai pastatyti naują stadioną futbolo klubui „Everton FC” buvo pa-
tvirtinti vyriausybės be jokio viešo vertinimo, ir tai „yra vienas naujausių
pavyzdžių, kaip didelis projektas visiškai prieštarauja” UNESCO tikslams,
sakoma pranešime.

Tačiau Jungtinė Karalystės kultūros ministrė Caroline Dinenage sakė ko-
mitetui, kad jos vyriausybė visiškai įsipareigojusi išsaugoti Liverpoolio sa-
vitumą ir teigė, kad sprendimas pašalinti jį iš paveldo sąrašo „būtų didžiu-
lė netektis”.

Neseniai išrinkta Liverpoolio merė Joanne Anderson sakė esanti „smar-
kiai nusivylusi” komiteto sprendimu ir mėginsianti teikti apeliaciją.

Ankstesnę miesto vadovybę supurtė korupcijos skandalas, susijęs su at-
kūrimo projektų finansavimu. Dėl to nacionalinė vyriausybė buvo privers-
ta trumpam įvesti tiesioginį valdymą iki gegužę Britanijoje vykusių vietos
valdžios rinkimų.

Prieš Liverpool išbraukimą iš sąrašo pasisakė Australija, kurios pačios
Didžiajam barjeriniam rifui gresia prarasti šį statusą per šiemet vyksiančius
UNESCO svarstymus.

Taip pat prieštaravo Brazilija, Vengrija ir Nigerija. Jos argumentavo, kad
bet koks sprendimas turėtų būti atidėtas vieneriems metams, kad JK ir Li-
verpoolio valdžia galėtų geriau pasiruošti.

Kita vertus, Norvegija pareiškė, kad jai „iki skausmo pažįstama” prie-
šprieša tarp plėtros ir paveldo apsaugos poreikių, bet „subtili pusiausvyra”
yra įmanoma, o Liverpoolyje jos pristigo.

Prestižinis Pasaulio paveldo statusas gali skatinti turizmą, bet vyriau-
sybėms taip pat tenka pareiga saugoti kultūros arba aplinkos vertybes.

Tačiau įtraukimas į sąrašą nėra besąlygiškais – objektai gali prarasti šį
statusą arba gali būti paskelbtas perspėjimas, kad jiems gresia pavojus.

Liverpoolio, vieno iš XIX a. Britanijos pramonės revoliucijos centrų, kran-
tinės ir uosto prieplaukos buvo įtrauktos į Pasaulio paveldo sąrašą po am-
bicingo atkūrimo projekto, inicijuoto po dešimtmečius trukusio šių objektų
būklės blogėjimo.

Per šį miestą į Jungtines Valstijas ir kitur taip pat iškeliavo milijonai ai-
rių ir britų emigrantų bei afrikiečių vergų. Šie Liverpoolio istorijos puslapiai
paskatino UNESCO pripažinti miesto „išskirtinį charakterį ir unikalią dvasią”.

Vis dėlto nuo 2012 m. agentūra surėmė ietis su JK pareigūnais dėl infrast-
ruktūros projektų, per kuriuos buvo vykdomi didelio masto restauravimo dar-
bai, bet taip pat dygo statiniai, anot UNESCO, užgožiantys vertingąjį rajoną.

Agentūra ragino miestą apriboti projektuojamų pastatų aukštį ir iš nau-
jo apsvarstyti planus pastatyti „Everton” stadioną apleistoje uosto teritori-
joje. UNESCO perspėjo, kad šie projektai gali lemti „reikšmingą autentiškumo
ir vientisumo praradimą”.

Liverpoolio pakrantėje taip pat stovi paminklas grupės „The Beatles” ke-
turiems nariams – tarptautiniu mastu garsiausiems atlikėjams per šio
miesto turtingą muzikos istoriją.

ELTA, LRT.lt

Istorinė�Liverpoolio�pakrantė�vis�labiau�užstatoma�moderniais�užgožiančiais�pastatais,
surasta�vieta�dar�ir�stadionui.�� Dw.com nuotr.

J.�A.�Guerrero��teigia,�kad�skaidrumas�yra�sau-
giau,�nei�slaptumas. Vatican News nuotr.
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Dagiau sporto 15 psl.

Tokijas: Lietuva vis dar be medalių

SPORTAS
Parengė�Dainius�Ruževičius

Viena� didžiausių� Lietuvos� olimpinių
vilčių�plaukikas�Danas�Rapšys�liepos�26
d.�kovojo�2020-ųjų�Tokijo�žaidynių�fi-
nale.�Lietuvos�plaukimo�pažiba�vyrų�200
m�laisvuoju�stiliumi�rungties�finale�at-
plaukė�aštuntas�(1�min.�45,78�sek.).�As-
meninis�mūsiškio�rekordas�šioje�rung-
tyje�–�1�min.�44,38�sek.

Aukso medalį iškovojo 21-erių
metų britas Tom Dean (1 min.
44,22 sek.), sidabro apdovanoji-

mas atiteko minimaliai atsilikusiam jo
24-erių metų tautiečiui Duncan Scott (1

Metais�vėliau�nei�planuota�įvykusi�Tokijo�olimpinių
žaidynių�atidarymo�ceremonija�susilaukė�prieštaringų
įvertinimų�visame�pasaulyje.

Nors ryškiausia Japonijos sporto žvaigždė,
tenisininkė Naomi Osaka liepos 23 d. sklan-
džiai įžiebė olimpinę ugnį, Tokijo olimpinio

stadiono tribūnos tuo metu buvo tuščios, o visos ati-
darymo ceremonijos metu vietoje palaikymo šūkių
retkarčiais pasigirsdavo greta arenos protestuojan-
čių japonų balsai.

Naujienų agentūra AP olimpiados atidarymo
renginį pavadino „užtildyta ceremonija, kuriai trū-
ko įprastos publikos energijos”. „Reuters” taip pat
pripažino, jog pandemija užgožė olimpinį blizgesį,
nors nerimo ir nuogąstavimų tamsumose įžvelgė vil-
ties spindulį. Britų „The Guardian” dienraštis pa-
brėžė, jog ceremonijos organizatoriai pagrindinį
dėmesį skyrė jos dalyvių saugumui, tačiau BBC re-
zultatas pasirodė „niūrus”.

Australijos žiniasklaidoje ceremonijos nuotaika
tiesiai buvo lyginama su laidotuvėmis. Tiesa, pran-
cūzų sporto dienraštis „L’Equipe” pagyrė pastangas
vizualiniais efektais pridengti akis badančias tuščias
kėdes tribūnose. 

Kita vertus, pernelyg drąsius sportininkų parado
dalyvius dabar baus pats Tarptautinis olimpinis ko-
mitetas (IOC), įspėjęs dėl gresiančių sankcijų už CO-
VID-19 saugumo pažeidimus. Mat kai kurie iš atle-
tų ir jų palydovų garbės ratą olimpiniame stadione
suko be kaukių. Tarp tokių buvo dauguma Kirgizi-
jos ir Tadžikijos sportininkų, taip pat keli Pakista-
no atstovai.

Skeptiškai žaidynių atžvilgiu nusiteikusi Japo-
nijos visuomenė itin jautriai reaguoja į panašius tai-
syklių pažeidimus, didžiulio atgarsio susilaukia ša-
lies žiniasklaidoje pasirodantys pranešimai apie
akredituotų olimpiados svečių apsilankymus Toki-
jo turistiniuose rajonuose, baruose ir restoranuose
nesilaikant 14 dienų karantino.

Primename, kad Tokijuje mažiausiai iki rugp-
jūčio 22 d. galios nepaprastoji padėtis baiminantis
koronaviruso plitimo, susijusio su iš užsienio at-
vykusiais svečiais. Dėl tos pačios priežasties visos
olimpinės varžybos ir kiti renginiai vyksta be žiū-
rovų.

Per šį mėnesį koronavirusas buvo diagnozuotas
127 žaidynėse akredituotiems asmenims, o olimpia-
dos išvakarėse Tokijuje buvo fiksuojami 2 tūkst. nau-
jų COVID-19 atvejų. Tiesa, organizatoriai ir Tarp-
tautinio olimpinio komiteto atstovai tokius skaičius
vadina nekeliančiais grėsmės ir valdomais.

Tokijo žaidynėse nedalyvauja tik Šiaurės Korė-
ja, pasitraukimo priežastimi nurodžiusi rūpestį dėl
sportininkų saugumo. Apie pasitraukimą taip pat
skelbusi Gvinėja pakeitė nuomonę ir vis dėlto nu-
siuntė savo penkių sportininkų delegaciją į Japoni-
ją.

Daugiau sporto – 15 psl.

Lietuvos�olimpinė�viltis�D.�Rapšys�liko�aštuntas.�

min. 44,26 sek.), o olimpinė bronza – 23-
ejų metų brazilui Fernando Scheffer (1
min. 44,66 sek.).

D. Rapšiui šios olimpinės žaidynės
– antrosios karjeroje. Prieš penkerius
metus į Rio de Janeirą Danas vyko kaip
perspektyvus sportininkas, o į Tokiją
– jau kaip plaukimo komandos lyderis.
Būtent jam – vieninteliam Lietuvos at-
stovui – buvo žadamas olimpinis me-
dalis, ir būtent 200 m laisvuoju stiliu-
mi rungtyje.

Lietuviui Japonijos sostinėje ne-
sėkmingai susiklostė vyrų 400 m lais-
vuoju stiliumi rungtis, kurioje jis

liko tik 13-as.
D. Rapšys Tokijuje dar lenkty-

niaus vyrų 200 m kompleksinio plau-
kimo bei vyrų komandinės estafetės
4 x 100 m kombinuotu būdu rungty-
se.

D. Rapšys: „Jokiais būdais 
negalėjau būti prizininku”

„Jokiais būdais šiuo metu negalė-
jau būti prizininku”, – drąsiai ištarė 200
m plaukimo laisvuoju stiliumi finale
paskutinis – aštuntas – likęs plaukikas.

„Labai įspūdingai greitas finalas.
Pasirinkau kitokią taktiką, nes reikė-
jo kažką keisti, kad būtų greičiau. Pra-
džia yra labai rizikinga. Gali pradėti 20
šimtųjų greičiau ir pabaigoje labai
jausis. O gali šiek tiek ramiau pradėti
ir ta distancija išsilaikys tolygiai. Ban-
džiau rizikuoti ir neišėjo. Man norisi
sužinoti, ką blogai padariau, jog galė-
čiau taisyti detales. Čia varžybos ir vi-
sada reikia žiūrėti į ateitį. Svarbu kaž-
ką pataisyti”, – paaiškino sportininkas.

Dabar belieka gerai pasiruošti
2024 m. Paryžiaus žaidynėms. „Kiek-
vieną dieną tobulėjame, atiduodame
save ir stengsimės, kiek galime”, – pa-
klaustas apie kitą olimpiadą šyptelėjo
plaukikas.

Trenerės apmaudas: tikėjo, 
kad gali laimėti bronzą

D. Rapšys nebuvo vienintelis nus-
tebęs dėl varžovų greičio – 200 m plau-

kimo laisvuoju stiliumi varžybas ste-
bėjusi jo trenerė Ina Paipelienė irgi ne-
galėjo patikėti tuo, kas vyksta baseine,
bet nesutiko su Dano pasakytais žo-
džiais.

I. Paipelienė neslėpė nusivylimo:
„Plaukimas ir rezultatas manęs ne-
tenkina. Jeigu vertinčiau vietą olim-
piadoje, tai ji mane tenkina. Užimda-
mas aštuntąją vietą užnugaryje palie-
ki daug gerų plaukikų. Ne vienas jų no-
rėtų su juo apsikeisti aštuntąja vieta,
tačiau Danas tikrai gali plaukti grei-
čiau. Aš širdyje jaučiau, kad galėjo iš-
kovoti trečiąją vietą”.

M. Valčiukaitei ir D. Karalienei
bronzos pasiekti nepavyko

Pernai atgijusi irkluotojų Mildos
Valčiukaitė ir Donatos Karalienės pora
pakilo į kovą dėl olimpinių medalių, ta-
čiau patekti tarp trijų geriausių nepa-
vyko. M. Valčiukaitė ir D. Karalienė
buvo ketvirtos, distanciją įveikusios
per 6 min. 47, 44 sek. ir nuo čempionių
rumunių atsilikusios 6,41 sek.

Aukso medalius iškovojo Rumu-
nija, sidabrą – Naujoji Zelandija, o
bronzą, į kurią realiausiai ir taikėsi lie-
tuvės, laimėjo Nyderlandai (6 min.
45,73 sek.).

M. Valčiukaitė ir D. Vištartaitė
500 m įveikė trečios ir suteikė nemažai
vilčių kovoje dėl bronzos, tačiau vėliau
krito į ketvirtąją poziciją, kurioje ir iš-
silaikė iki pat 2000 m žymos.

Tuščiame�Tokijo�olimpinių�žaidynių�stadione�įžiebta�olimpinė�ugnis�liepsnos�iki�rugpjūčio�8�d.

Olimpiados 
atidarymo 
atgarsiai
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ALGIS VAŠKEVIČIUS

Šiemet�minint�Jungtinių�Amerikos�Valstijų�ir�Lie-
tuvos�diplomatinių�santykių�atkūrimo�30-metį,
kelionę�po�Lietuvą�pradėjo�Sumner�Welles�dek-

laracijos�80-mečiui�skirta�istorinė�archyvinių�doku-
mentų� ir�nuotraukų�paroda,�pagrindžianti� JAV� įsi-
pareigojimą�Lietuvos�laisvės�siekiui�ir�nenutrūkstamą
paramą.

Paroda kelionę pradėjo Kaune

Sumner Welles deklaracijos 80-mečio parodą
parengė Lietuvos istorijos instituto XX amžiaus is-
torijos skyrius. Joje eksponuojami dokumentai ir
nuotraukos iš Lietuvos valstybės centrinio ir naujojo,
Lietuvos Respublikos Seimo kanceliarijos, taip pat
ELTA archyvų, LR Prezidento kanceliarijos, JAV
Valstybės departamento, Lietuvos jūrų muziejaus ir
viešų interneto prieigų.

Naująją parodą JAV ambasada kartu su prezi-
dento Valdo Adamkaus biblioteka-muziejumi pra-
ėjusį penktadienį atidarė Kaune. Šis miestas yra pir-
masis, kur paroda rodoma, o vėliau keliaujančią po
Lietuvą parodą galės aplankyti Klaipėdos, Šiaulių,
Panevėžio, Visagino ir Pasvalio gyventojai bei sve-
čiai.

Parodos prezidento V. Adamkaus bibliotekoje-
muziejuje atidaryme daly vavusi JAV ambasados
Lietuvoje viešųjų ryšių vadovė Sara Stealy sakė, kad
„ši paroda yra puikus būdas mums giliau pažinti as-
menybes, organizacijas, įvykius – politinę ir diplo-

matinę kovą Lietuvos ir jos šiaurinių kaimynių ke-
lyje laisvės link”. 

Lietuviškai renginyje kalbėjusi diplomatė pri-
minė, kad Amerika niekada nepripažino Lietuvos
okupacijos, o ši deklaracija atskleidė tikrąsias ver-
tybes ir padėjo pagrindą tolesniems abiejų šalių san-
tykiams. Pasak jos, spalį bus minimos 30-osios JAV
ambasados atkūrimo Lietuvoje metinės, ir tikrai ga-
lima pasidžiaugti, kiek daug per tą laiką nuveikta var-
dan mūsų laisvės, demokratijos ir saugumo. „Pa-
laikėme Lietuvos suverenitetą praeityje, palaikome
dabar ir visada jį palaikysime”, – baigė savo kalbą S.
Stealy.

Lietuvos užsienio reikalų ministerijos atstovas
Audrius Žulys priminė JAV prezidento George W.
Bush apsilankymą Lietuvoje 2002 m. ir tada jo pa-
sakytus žodžius, kurie dabar užrašyti atminimo
lentoje ant Vilniaus rotušės: „Tie, kurie pasirinktų
Lietuvą savo priešu, taptų ir Jungtinių Amerikos
Valstijų priešu”.

„Jeigu tada nebūtų buvęs šios deklaracijos dėl
Lietuvos inkorporacijos į Sovietų Sąjungą nepripa-
žinimo, Lietuvos diplomatijai egzilyje kovoti dėl
valstybingumo būtų buvę daug sunkiau.  Jos dėka
buvo išlaikyta Lietuvos diplomatinė tarnyba, pasi-
untinybė Washingtone ir konsulatai Čikagoje bei
New Yorke, tad Lietuva gyvavo ir toliau”, – pabrėžė
diplomatas.

Deklaracija – po 5 okupacijos savaičių

Pasak Vytauto Didžiojo universiteto istorikės,
Lietuvos diplomatijos istorijos ir užsienio šalių dip-
lomatinio korpuso Lietuvoje veiklos, Lietuvos dip-
lomatinės tarnybos išeivijoje veiklos tyrinėtojos
Astos Petraitytės-Briedienės, yra nemažai istori-
nių aktų, dokumentų, tokių kaip Ribbentropo-Mo-
lotovo  paktas, kurie turi neigiamą reikšmę, bet yra
ir teigiamų dokumentų, kokiu buvo Welles dekla-
racija. Istorikė sakė, kad nereikia pamiršti ir JAV dip-
lomatų, dirbusių trijose Baltijos šalyse, nes dauge-
lio žmonių pastangomis praėjus vos 5 savaitėms nuo
okupacijos pradžios ši svarbi deklaracija buvo pa-
sirašyta.  

JAV  valstybės sekretoriaus pareigas einančio
Sumner Welles 1940 m. liepos 23 d. deklaracija, kad
JAV Vyriausybė nepripažįsta „trijų mažų Baltijos
Respublikų – Estijos, Latvijos ir Lietuvos” prievar-
tinio inkorporavimo į Sovietų Sąjungą, Lietuvai ir
jos kaimynėms suteikė politinę viltį ir tam tikrą ga-
rantiją, kad pavergtų šalių nepriklausomybė anks-
čiau ar vėliau bus atkurta. Tai ypač tapo svarbu 1944–
1953 m. Lietuvoje vykstant ginkluotam antisovieti-
niam pasipriešinimui, o Europoje ir pasaulyje vis la-
biau įsiliepsnojant Šaltajam karui – laisvojo Vaka-
rų pasaulio principinei kovai su Sovietų Sąjunga ir
jos komunistine ideologija. Deklaracija skelbė, kad
JAV oficialiai nepripažino Sovietų Sąjungos įvyk-
dytos Baltijos šalių aneksijos.

Istorinę parodos dalį parengęs Algimantas Kas-
paravičius ją pristatydamas taip pat analizavo JAV
ir Lietu vos santykius, pateikė daug įdomių istorinių
paralelių ir pastebėjimų.  Po to visi buvo pakviesti
išsamiau susipažinti su naująja paroda.    

JAV – aneksijos nepripažinimo variklis

Paroda išsamiai iliustruoja Lietu vos diplomatų
bei įvairių JAV veikusių lietuviškų patriotinių or-
ganizacijų lyderių reguliarius tarnybinius susiti-
kimus ir kontaktus su Valstybės departamento pa-
reigūnais, Kongreso nariais, priėmimus Baltuo-
siuose rūmuose ir protestus prieš SSRS imperinę po-
litiką. Ši svarbi deklaracija patvirtina, kad Lietuvos
politinė kova dėl valstybingumo atkūrimo soviet-
mečiu nenutrūko nė akimirkai.

Buvęs Lietuvos Konstitucinio teismo pirmi-
ninkas Dainius Žalimas yra sakęs, kad nors JAV at-
kurtos Lietu vos nepriklausomybę oficialiai pripažino
pakankamai vėlai – 1991 m. rug sėjo 2 d., tačiau jei ne
JAV su savo politika, vargu ar Vakarų šalys būtų iš-
laikiusios aneksijos nepripažinimo politiką.

„JAV visą laiką buvo tas variklis, kuris ragino
nepripažinti Baltijos šalių aneksijos ir traktuoti
jas kaip laikinai okupuotas. Tai buvo labai svarbu,
gal net svarbiausia teisiniu požiūriu”, – teigė jis. 

Parodoje taip pat atskleidžiama Lietuvos diplo-
matinės tarnybos (LDT) ir jos šefų Stasio Lozoraičio,
dr. Jurgio Šaulio ir Stasio Antano Bačkio politinė ir
diplomatinė veikla bei pastangos koordinuoti kovą
dėl Lietuvos nepriklausomybės atkūrimo JAV ir Eu-
ropoje. Dokumentai liudija, kad liepos 23-iosios Su-
mner Welles deklaracija LDT ir lietuviškoms pa-
triotinėms organizacijoms, kovojusioms dėl Lietuvos
nepriklausomybės JAV ir Europoje, dau geliu atvejų
buvo tapusi savotišku jų veiklos politiniu garantu ar
skėčiu. 

Daug pasako ir JAV piliečių bei įvairių organi-
zacijų moralinės ar politinės paramos laiškai, te-
legramos Lietuvai ir lietuviams 1990–1991 m., kai ju-
ridinę nepriklausomybę jau atkūrusi Lietuva dar tik
veržėsi iš SSRS geopolitikos gniaužtų. Įspūdingas ir
Vilniaus-Washingtono nueitas politinio, diplomati-
nio, gynybinio ir kultūrinio bendradarbiavimo ke-
lias XX a. pabaigoje – XXI a. pradžioje.

Deklaracija JAV prezidento
pageidavimu „pastiprinta” 

Įdomu tai, kad liepos 23-iosios deklaracijos pir-
minį variantą buvo paves ta parengti JAV Valstybės
departamento Rytų Europos reikalų skyriaus pa-
reigūnui, skyriaus vedėjo padėjėjui Loy Wesley
Henderson – turbūt todėl, kad jis 1924–1938 m. diplo -
matinį darbą dirbo Rygoje, Kaune, Taline, Maskvo-
je ir buvo puikiai susipažinęs su regiono geopoliti-
ne specifika. 

Prezidentui Franklin Delano Roosevelt pirminė
deklaracija pasirodė truputį per silpna, todėl S.
Welles buvo pavesta ją „sustiprinti”. Taigi prie Bal-
tijos valstybių likimui ypatingą reikšmę turėjusios
deklaracijos redagavimo politiškai prisidėjo pats pre-
zidentas F. D. Roosevelt, o valstybės sekretoriaus pa-
reigas einantis S. Welles dokumentą galutinai su-
redagavo ir paskelbė spaudos atstovams.

JAV principinė pozicija 1940–1990 m. nepripažinti
prievartinės ir neteisėtos Baltijos valstybių inkor-
poracijos į Sovietų Sąjungą, kuri daugybę kartų ofi-
cialiai buvo pakartota ir patvirtinta Baltųjų rūmų,

JAV ir Lietuvos draugystės simbolis – Welles deklaracija

Deklaracijos�rengėjas�S.�Welles

Parodoje�–�daug�įdomių�ir�vertingų�eksponatų.� A. Vaškevičiaus nuotr.
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Atkelta iš 2 psl.

Palaikymą „Didžiojo šeimų gyni-
mo maršo” dalyviams reiškusiai Pre-
zidentūrai buvo naivu nesitikėti nei-
giamos visuomenės reakcijos, mano
Seimo pirmininkė Viktorija-Čmilytė-
Nielsen.

„Būtent tas veiksmas, patarėjo
[Povilo Mačiulio] bendravimas su tei-
siamais asmenimis – taip, tai yra toks
veiksmas, dėl kurio nesitikėti reakci-

jos, atsako, tikriausiai būtų naivu. Jis
visgi nedaro garbės labai svarbiai ins-
titucijai. Apskritai kalbant, tokie ly-
deriai, tokios svarbios institucijos turi
labai atsargiai vertinti savo pasisaky-
mus, kruopščiai vertinti ir vengti to,
kas įskeltų dar didesnes kibirkštis ar
gilintų skirtis tarp įvairių visuomenės
grupių”, – sakė V. Čmilytė-Nielsen.

Ji taip pat tvirtino, kad pastarai-
siais mėnesiais Prezidentūros reiš-
kiamos pozicijos daugiau skaldo vi-
suomenę, nei vienija.

Metas keisti lyderystės standartą

Po apdovanojimų cere-
monijos laureatai buvo pa-
kviesti diskusijai su Prezi-
dento komanda, kurios
metu aptarti žmogaus teisių
klausimai Lietuvoje, Litua-
nistinio švietimo ir mišrių
šeimų integracijos Lietu-
voje klausimai.   

Diskusijos metu dau-
giau kaip 2 000 tarptautinių
Lietuvos profesionalų jun-
giančio tinklo „Global Lit-
huanian Leaders” ir profe-
sionalų klubų užsienyje at-
stovai įteikė oficialų kreipi-
mąsi į LR Prezidentą, kuriuo
jie išreiškė susirūpinimą
žmogaus teisių padėtimi Lie-
tuvoje ir pakvietė Lietuvai
kelti ambicingesnius, pa-
matuojamus tikslus, pvz.,
padėti šaliai iki 2030 metų tapti viena ge-
riausių žmogaus teises užtikrinančių
Europos Sąjungos valstybių.

„Kviečiame Jo Ekscelenciją imtis
aktyvaus telkiančio vaidmens ir ini-
cijuoti Nacionalinį susitarimą Žmo-
gaus teisių klausimais, įtraukiant po-
litines partijas, valstybines institucijas,
savivaldybes, visuomenines organiza-
cijas ir visus, kuriems rūpi Lietuvos
ateitis, ir kartu nueiti kelią nuo skir-
tingų nuomonių iki vieningos vizijos.
Mes taip pat esame pasiruošę skirti
savo jėgas ir žinias bei sutelkti ge-
riausias pasaulio patirtis sukaupu-
sius tarptautinius Lietuvos profesio-

nalus”, – rašoma dokumente.
Organizacijų nuomone, nepakan-

kamas dėmesys žmogaus teisėms Lie-
tuvoje daro neigiamą poveikį šalies
įvaizdžiui, emigracijos mastams, eko-
nominiam konkurencingumui, gali-
mybei išlaikyti ir pritraukti talentus
bei investicijas.

Kreipimąsi pasirašiusios organi-
zacijos prezidentui siūlo savo pagalbą
ir kviečia jį imtis telkiančio lyderio
vaidmens, inicijuojant Nacionalinį su-

sitarimą Žmogaus tei-
sių klausimais.

„Global Lithuanian
Leaders” ir profesiona-
lų klubų užsienyje nuo-
mone, ilgus metus aukš-
čiausių šalies vadovų
ir institucijų dėmesys
žmogaus teisių klausi-
mams buvo pernelyg
pasyvus, o pastangos
kurti įvairovę skati-
nantį dialogą viešojoje
erdvėje nėra pakanka-
mos. Tai lemia, jog la-
biausiai pažeidžiamos
visuomenės grupės —
moterys, LGBTQ+ ben-
druomenės nariai, mig-
rantai ir kt. Lietuvoje
susiduria su nepagrįs-
tais stereotipais, disk-

riminacija, priešiškumu ir lygių gali-
mybių ribojimais, rašoma pranešime
spaudai.

Kreipimąsi pasirašiusius lyderius
neramina tarptautinių organizacijų
ataskaitos, kuriose vertinama Lietuvos
žmogaus teisių ir lygių galimybių pa-
dėtis:

„Lėtas Lietuvos progresas įvairo-
vės ir lygybės klausimais atsispindi Eu-
ropos lyčių lygybės instituto (EIGE) ly-
čių lygybės indekse, kuriame Lietuva
užima 22-ą vietą iš 28 galimų, o Lietu-
vos lyčių lygybės indekso balas (56,3)
stipriai atsilieka nuo ES vidurkio
(67,9)”, – rašoma dokumente.

Lyderiai atkreipia G. Nausėdos
dėmesį, jog Lietuvos indeksas yra že-
mesnis už ES vidurkį net penkiose iš
šešių indekso sričių.

Kreipimosi kopija su kvietimu
prisidėti sprendžiant žmogaus teisių
problemas išsiųsta premjerei Ingridai
Šimonytei, Seimo pirmininkei Vikto-
rijai Čmilytei-Nielsen, Ekonomikos ir
Inovacijų ministrei Aušrinei Armo-
naitei, Socialinės apsaugos ir darbo mi-
nistrei Monikai Navickienei, Seimo
Žmogaus Teisių komiteto pirminin-
kui Tomui Vytautui Raskevičiui, ki-
tiems politikams ir susijusioms insti-
tucijoms.

Prezidento apdovanojimai

Apie�ką�Prezidentūros�kieme�su�aferistu�Antanu�Kandrotu
šnabždasi�prezidento�patarėjas�Povilas�Mačiulis?

Kontraversiškai�vertinamo�,,Šeimų�maršo”�dalyvis.

Valstybės departamento ir Kongreso
aukščiausių pareigūnų, lietuvių ko-
vai dėl nepriklausomybės atkūrimo
ir Lietuvos bylai tarptautinėje are-
noje buvo naudinga daugeliu prak-
tinių-politinių, juridinių ir moralinių
aspektų.

Deklaracijos įtaka 
diplomatijai – milžiniška

Prieš Antrąjį pasaulinį karą Lie-
tuvos Vyriausybės JAV Rezervų ban-
ke deponuotas Lietuvos aukso re-
zervas ne tik buvo apsaugotas nuo
SSRS bandymų jį pasisavinti, bet
dėl palankios JAV politikos ir spren-
dimų po Antrojo pasaulinio karo il-
giems metams tapo vienu pagrindi-
nių ir svarbiausių finansinių šaltinių
egzilyje egzistuoti LDT. Būtent iš
šių lėšų beveik iki pat XX a. kilusios
antros lietuvių atgimimo bangos ir
Sąjūdžio susikūrimo (1988–1990) buvo
finansuojamas LDT šefo institutas ir
LDT padaliniai Washingtone, New
Yorke, Čikagoje bei po sovietinės
okupacijos likusios veikti Lietuvos
pasiuntinybės ar jų fragmentai kai
kuriose kitose Europos ir Pietų Ame-
rikos valstybių sostinėse.

Parodos rengėjai primena, kad
pasibaigus Antrajam pasauliniam
karui į JAV pasitraukė per 55 tūks-
tančius politinių emigrantų iš Lie-
tuvos – daugiausia politikų, intelek-
tualų, mokslininkų, kultūros, meno
žmonių. Vienas pirmųjų politinį prie-
globstį JAV rado Lietuvos preziden-
tas Antanas Smetona, kuris per Vo-
kietiją, Šveicariją ir Portugaliją lai-
vu „Serpa Pinta” į New Yorką su šei-
ma atvyko dar 1941 m. kovo pradžio-
je ir iškart pradėjo politinę kelionę po
JAV, lankydamas gausias ir akty-
vias dešiniosios pakraipos lietuviš-
kas kolonijas. 

Beveik visuose oficialiuose ar

privačiuose susitikimuose bei spau-
doje A. Smetona buvo tituluojamas
„His Excellency the President of  the
Republic of  Lithuania”, „Exiled Pre-
sident of  Lithuanian Republic” arba
tiesiog „President in exile”. JAV vals-
tybės sekretoriui Cordell Hull ser-
gant, tų metų balandžio 1 d. A. Sme-
toną Valstybės departamente priėmė
jo pareigas einantis S. Welles. Ba-
landžio 2 d., kaip buvo įprasta į Was-
hingtoną atvykus užsienio valsty-
bių lyderiams, prezidentas A. Sme-
tona su žmona Sofija Arlington ka-
pinėse padėdamas vainiką iškilmin-
gai pagerbė JAV Nežinomo kareivio
kapą. Balandžio 18 d. privačią au-
dienciją A. Smetonai suteikė ir sėk-
mės jam bei Lietuvai palinkėjo JAV
prezidentas F. D. Roosevelt.

Sovietų Sąjungos okupuotos Lie-
tuvos politinį ryžtą ir tautos dvasią
nepasiduoti, kovoti ilgais Šaltojo
karo metais reikšmingai palaikė JAV
Vyriausybės remiamos radijo stotys
„Amerikos balsas” ir „Laisvoji Eu-
ropa”, kurios transliavo specialias lie-
tuviškas informacines ir kultūrines
laidas, skleidė tikrą informaciją apie
sovietinės valdžios politiką Lietuvo-
je, lietuvių tautinį, religinį ar dvasi-
nį persekiojimą, morališkai ir poli-
tiškai rėmė disidentinį judėjimą so-
vietinėje Lietuvoje iki pat nepri-
klausomybės atkūrimo.

Strateginė partnerystė su JAV
tapo Lietuvos užsienio politikos pri-
oritetu ir saugumo garantu. JAV po-
litinė parama tapo esmine galimybe
Lietuvai, Latvijai ir Estijai 2004 m.
tapti NATO narėmis. Šiuo metu su
JAV stiprinamas transatlantinis ben-
dradarbiavimas, plėtojami politiniai,
gynybiniai, ekonominiai, kultūri-
niai ir socialiniai ryšiai.

Parodą galima apžiūrėti ir in-
ternete svetainėje www.sumnerwel-
lesparoda80.lt

Šis�dokumentas�Lietuvai� ir� jos�kaimynėms�suteikė�viltį,�kad�pavergtų�šalių�nepri-
klausomybė�anksčiau�ar�vėliau�bus�atkurta.



14 2021 LIEPOS 29 D., KETVIRTADIENIS DRAUGAS

MANO  VIRTUVĖ

Šamo kepsniai su bulvytėmis ir šparagais

Tikri vasariški pietūs –
paprasta, greita, skanu!

Reikės: 
400 g (apie 1 sv) šamo (catfish) filė
1 citrinos
150 g (5,3 oz) šparagų
6–8 mažų šviežių bulvyčių
3 šaukštų aliejaus
druskos, pipirų, mėgstamų pries-
ko nių

Padažui:
4 šaukštų graikiško jogurto
1 šaukšto kaparėlių (capers)
1 šaukšto smulkintų petražolių ir
krapų
1 šaukšto citrinų sulčių

Bulvytes išvirti pasūdytame van-
denyje (turi būti gerai išvirusios,
bet ne pervirusios).

Orkaitę iš anksto įkaitinti iki 200
C (400 F). Skardą iškloti kepimo po-
pieriumi.

Išvirtas ir nusausintas bulvy-
tes sudėti ant skardos ir puodelio ar
stiklinės dugnu nestipriai ,,sutraiš-
kyti”, kad truputį susiplotų.

Pabarstyti prieskoniais, ap-
šlakstyti aliejumi ir kepti orkaitėje
apie 20 minučių.

Šamo filė pabarstyti druska, pi-
pirais. Citriną perpjauti pusiau. Vie-
ną pusę supjaustyti griežinėliais, o iš
kitos išspausti sultis. 

Žuvies gabalėlius apkepti gri-
lio keptuvėje iš abiejų pusių – po 2
minutes. Šalia iš abiejų pusių apkepti
citrinų griežinėlius bei šparagus.

Pagaminti padažą, sumaišant
jogurtą su kaparėliais, žalumynais ir
citrinos sultimis. Sudėti padažą at-
skiromis porcijomis į mažus dube-
nėlius.

Kepsnius pateikti su bulvytė-
mis ir šparagais, papuošus apkepto-
mis citrinų skiltelėmis. Šalia padėti
indelį su padažu.

Mango užkandis

Reikės: 
2 prinokusių mango vaisių
3 žaliųjų citrinų
2 čili pipiriukų – raudono ir žalio
pundelio susmulkintos kalendros
(cilantro)
1/4 arb. šaukštelio aštrios raudonos
paprikos
druskos
kukurūzų traškučių

Mango pjauti pusiau, išimti kau-
lą. Kiekvienos pusės minkštimą peiliu
supjaustyti „langeliais” ir išimti šaukš-
tu – gausis kvadratiniai gabaliukai.

Nutarkuoti žaliųjų citrinų vaisių
žievelę, išspausti sultis. Sumaišyti su
mango gabalėliais. Raudoną ir žalią pi-
piriukus supjaustyti žiedeliais ir už-
berti ant mango. Pridėti šiek tiek drus-
kos ir paprikos. Išmaišyti ir valandai
padėti į šaldytuvą.

Prieš patiekiant pabarstyti smul-
kinta kalendra, išmaišyti. Patiekti su
kukurūzų traškučiais. 

Pastaba. Šis mango padažas bus ir
puikus priedas prie grilyje keptos žu-
vies – lašišos. 

Skanaus!
Jūsų Indrė

Aliaskoje pasakoja apie Lietuvą
Atkelta iš 4 psl.

Ryškiai geltoname namelyje, virš
kurio plevėsuoja geltona-žalia-raudona
vėliava, įsikūręs ir Lietuvos Respubli-
kos garbės konsulatas. Mūsų adresas:
18042 Amonson Road, Chugiak, AK
99567.

Muziejui įkurti reikia žinių. Kur jų sė-
mėtės? Kas Jums padėjo, paskatino Jus įkur-
ti muziejų?

Į kokius kraštus bekeliaučiau, ko-
kiose šalyse nebūčiau, visada aplankau
ten esančius muziejus. Tie apsilanky-
mai leido man sukurti pirminį vaizdą,
kaip muziejus turi atrodyti.

Anchorage veikia Aliaskos žydų
muziejus, kuriame kuratore dirba
mano draugė Leslie A. Fried. Kai aš jai
pasakiau, jog niekas nenorės eiti į
muziejų, įsikūrusį ant Chugiak kalno
šlaito, ji mane patikino, kad turistai bū-
tent ir mėgsta neįprastas vietas.

Šis padrąsinimas mane paskatino
žengti savo svajonės keliu. 2020 m.
rugsėjį, dar tik pradėjus dirbti muzie-
jaus įkūrimo darbus, L. Leslie atvyko
pas ma ne, ir kai aš jai pasakiau, kad
savo muziejuje turėsiu skyrelį, skirtą
holokaustui Lietuvoje, ji nuorodą apie
mūsų mažą lietuvišką muziejų įkėlė į
savo muziejaus svetainę.

ir naujais pažįstamais. Štai ir liepos 21
d. dalyvavau skaitymuose ir skaičiau
Stanley Kunitz (kurio mama buvo kau-
nietė) eilėraštį „Prieblanda” („Twi-
light”).  Tai – man mielas užsiėmi-
mas.

Birželio mėnesį į Aliaską buvo at-
vykusi rašytoja Laima Vincė ir Ancho -
rage literatūrinei bendruomenei pri-
statė knygą apie tragiško likimo poetę
Matildą Olkinaitę. Kaip po susitikimo
sakė vienas dalyvių, tai buvo „triuš-
kinanti sėkmė”. Ta proga Charlie So-
kaitis paruošė reportažą ir parodė per
vietinę televiziją. Literatūrinė ben-
druo menė pamilo Laimą, o ji sakė,
kad dar būtinai grįš į Aliaską. Tikiuo -
si.

Šiemet JAV LB šven čia savo 70-metį.
Ko palinkėtumėte jai ir Bendruomenės na-
riams artėjančių švenčių proga?

Linkiu tęsti savo darbą. Mūsų
pirmtakių ir tėvų šalis nusipelno būti
žinoma.

Dėkoju jums už pokalbį ir gražų dar-
bą, garsinant Lietuvą, o skaitytojus, norin-
čius pamatyti reportažą apie susitikimą su
Laima Vince kviečiu apsilankyti:

https://www.alaskasnewssource.com/vi-
deo/2021/06/07/found-translation-poems-
holocaust-victim-matilda-olkinait-carry-
thanks-laima-vince/

Asmeninio archyvo ir 
„Facebook” nuotraukos

ru. Aš tik noriu, kad informacija apie
Lietuvą būtų prieinama visiems. Be-
silankančių muziejuje žmonių už-
duoti klausimai padeda man semtis
idėjų naujiems darbams, skatina mane
daugiau domėtis istorija ir naujieno-
mis.

Klausimų būna įvairiausių. Štai
kartą mažas berniukas manęs pa-
klausė, ar yra Lietuvoje pilių? Ir aš pa-
galvojau, kad būtų gražu surengti pa-
rodą apie pilis. Tačiau turiu tik Trakų
pilies nuotraukas, Kauno pilies (kuri
šiuo metu jau restauruota) griuvėsių
ofortus. Tačiau ir tada, kai pavyz-
džiui rodydama nuotraukas, pasakoju
žmonėms, kad ant Trakų pilies laiptų
Kęstučio mylima žmona Birutė nešė
ant rankų kūdikėlį Vytautą, klausy-
tojai, ypač moterys, susijaudina, kar-
tais net ašaros akyse pasirodo. Tai
rodo, kad žmonėms Lietuvos istorija
įdomi.

Kitas lankytojas paklausė apie
Lietuvą ir Hansa sąjungą (buvusi šiau-
rės Vokietijos, Prūsijos ir Livonijos
miestų prekybinė ir politinė sąjunga.
1445 m. Kaune įkurta Hanzos pirklių
kontora visa šimtmetį buvo svarbiau-
sia bazė bei prekių pervežimo punktas
Lietuvoje – L. A.).

Tai įdomi istorija, kuri ir mane su-
domino. Žiūrėdama puikų Vėjo Gab-

Kuo turtingas lietuviško paveldo mu-
zie jus?

Turiu draugę Vilniuje, Vitą Babi-
čienę. Sutikau Vitą su jos austomis
juostomis Santa Fe liaudies meno fes-
tivalyje 2004 metais. Šio festivalio
metu aš buvau jos ir kalvio Evaldo
Kapčiaus, kuris yra tikras nacionali-
nis Lietuvos turtas, vertėja. Abu šie
menininkai padovanojo savo darbų
muziejui. Vitos austos juostos repre-
zentuoja 5 Lietuvos regionus, o Evaldo
kalvystės darbai – senąją Lietuvos
kalvystę.

Kuriant muziejų, ženklią vietą už-
ėmė būtent austos juostos. Vienos jų –
Vitos, kitos – iš mano tėvų namų, iš
tetų.

Ar manote, kad jūsų įkurtas muziejus
taps ir lietuviškos kultūros centru? Jei
taip, ką ketinate nuveikti, kokius kultūrinius
projektus planuojate įgyvendinti?

Neturiu didelių ambicijų, kad mu-
ziejus taptų lietuviškos kultūros cent-

rieliaus Liulevičiaus sukurtą serialą
„A History of  Eastern Europe”, suži-
nojau, kad avialinijų bendrovė „Luft-
hansa” iš tikrųjų pavadinta Hansa są-
jungos vardu (Luft – skrydis ir Hansa).
Įdomi praeities sankirta su dabartimi.

O kur dar poezija? Manau, kad
nuostabios Lietuvos poetės moterys
mielai prisidėtų ruošiant tokį renginį.

Kaip jūsų šeima įsitraukusi į lietuviš-
ką veiklą? Ar padeda jums, palai ko jus? Kaip
mėgstate leisti laisvalaikį, jei išvis jo turi-
te?

Šeima pritaria mano muziejinei
veiklai, o mano vaikaičiams, kurių
gyslomis teka ketvirtis lietuviško krau-
jo, mano veikla įdomi. Tačiau dau-
giau  sia tai – mano darbas. Jie visi la-
bai užsiėmę savo gyvenimu ir veikla. O
aš esu pensininkė, tad turiu laiko ap-
mąstymams ir darbui.

Laisvalaikiu skaitau, žaidžiu te-
nisą, dalyvauju poezijos skaitymuose
(Poetry Parley), bendrauju su draugais

Ekspozicija�pasakoja�skaudžią�Lietuvos�istoriją.
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219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

A † A
REGINA IDALIJA PANARIENĖ

ABRAITYTĖ
Mirė š. m. birželio 19 d. Oak Lawn, IL.
Gimė 1947 m rugsėjo 6 d. Wurzburg, Vokietijoje.
Gyveno Oak Lawn, Illinois, anksčiau Čikagoje, Marquette

Par ko apylinkėje.
Nuliūdę liko: vyras Viktoras; sūnus Andrius su žmona Lisa; duk-

tė Lisa Augustyn su vyru Dan; anūkai Ian ir Angelina; brolis Jo-
 nas; vyro brolis Raymond Panaras su žmona Daiva ir kiti giminės.

Velionė bus pašarvota šeštadienį, liepos 31 d., 10:30  val. ryto Švč.
M. Marijos Gimimo bažnyčioje, Marquette Parke, kurioje 11 val.
ryto bus aukojamos šv. Mišios už jos sielą. Velionė bus pa laidota
Šv. Kazimiero kapinėse. Laidotuvių apeigos privačios.

Nuoširdžiai kviečiame gimines, draugus ir pažįstamus daly-
vauti atsisveikinime. 

Vietoje gėlių šeima prašo aukoti St. Jude Children’s Hospital
(www.stjude.org) arba Project Pooch (www.pooch.org)

Nuliūdę artimieji

Laidot. direkt. Donald M. Petkus, 800-994-7600 arba 
www.petkusfuneralhomes.com

Miela Danute, 

užuojauta Tau ir dukroms, DALIAI ir VILIJAI bei jų
šeimoms, mirus a. a. VIKTORUI BILAIŠIUI. 
Liūdžiu kartu.

Marytė Černiūtė

A † A
ELENA ŽYMANTAITĖ

RAČKAUSKIENĖ
Po ilgos ligos mirė liepos 22 d., sulaukusi 87 metų.
Gimė 1933 m. spalio 27 d. Klaipėdoje, Lietuvoje.
Gyveno Naperville, IL, anksčiau Lockporte ir Cicero, IL.
Nuliūdę liko: sūnus Andrius; duktė Viktoria Bednarcik su vy -

ru Thomas, anūkai Rachel ir Christopher; dukterėčios – Dawn
Moel ler su vyru Michael ir Cynthia Firtik bei daug kitų giminių.

A. a. Elena buvo a. a. Antano žmona.
Po Antrojo pasaulinio karo imigravo į Ameriką ir su vyru An-

 ta nu apsigyveno Cicero miestelyje. 
Elena buvo aktyvi Cicero Šv. Antano parapijos, o vėliau – Pal.

Jurgio Matulaičio misijos Lemonte narė. Daug metų dalyvavo lie-
 tuvių organizacijų ir kultūrinėje veikloje – priklausė dramos gru-
pei, Lietuvių meno ansambliui ,,Dainava”, giedojo baž ny tiniuose
choruose.

Jos gero būdo ir maloningumo pasiges visi – draugai, artimieji
ir tie, kurie ją prižiūrėjo paskutiniais gyvenimo metais. Elena pa-
 lieka meilės ir nuoširdumo dvasią visiems, kurie ją pažinojo. 

Laidotuvės privačios. 
Nuoširdžiai kviečiame gimines, draugus ir pažįstamus prisi-

minti velionę savo maldose.
Vietoje gėlių šeima prašo aukoti St. Patrick’s Residence, 1400

Brookdale Road, Naperville, IL 60563 arba www.stpatricksresiden -
ce.org

Nuliūdusi šeima 

Laidot. direkt. Donald M. Petkus 800-994-7600 arba
www.petkusfuneralhomes.com

Vieno geriausių Lietuvos krep-
šininkų Jono Valančiūno kar-
jera NBA pasisuko į kitą mies-

tą. Lietuvis per mainus atsidurs New
Orleans „Pelicans” klube.

Prie J. Valančiūno Memphis
„Grizzlies” dar prideda šių metų NBA
naujokų biržos 17 ir 51 šaukimus, o
gauna Steven Adams bei Eric Bledsoe.
Savo ruožtu New Orleans dar atiduoda
10-ąjį ir 40-ąjį šaukimus bei garantuo-
tą 2022 metų „Top-10” šaukimą.

ESPN analitikai mano, kad J. Va-
lančiūnas yra kur kas geresnis par-
tneris „Pelicans” žvaigždei Zioi Wil-
liamson nei S. Adams. Lietuvis žy-
miai pagerino taiklumą iš vidutinių
nuotolių, o tai naudinga išplečiant
žaidimą aikštėje.

J. Valančiūną ir „Grizzlies” dar sie-
jo vienerių metų sutartis ir 14 mln. JAV
dolerių prievolė. Lietuvis praėjusį se-
zoną demonstravo geriausią krepšinį
per savo karjerą, rinkdamas 17 taškų
ir 12,5 atkovoto kamuolio. Tai yra mil-
žiniška netektis Memphis klubui, ku-
rios S. Adams neužlopys.

Pastebima, kad J. Valančiūnas tik-
riausiai bet kokiu atveju kitą vasarą
būtų atsisveikinęs su „Grizzlies”, mat
jam reikėtų pasirašyti naują sutartį,
kuri šiam klubui būtų finansiškai
skausminga.

„Pelicans” praėjusiame sezone per

J. Valančiūnas „Grizzlies” –  nereikalingas
72 susitikimus iškovojo 31 pergalę ir
Vakarų konferencijoje užėmė vienuo-
liktą vietą. „Pelican” trejus metus pa-
eiliui negali patekti į NBA atkrinta-
mąsias, tačiau šios vasaros sprendimai
klubą ten gali sugrąžinti jau per arti-
miausią sezoną.

New Orleans praeityje yra žaidę
trys lietuviai: vos 7 dvikovas sužaidęs
Arvydas Macijauskas (2005–2006 m.),
Darius Songaila (2009–2010 m.) ir Do-
natas Motiejūnas (2017 m.).

Iškeistas�į�New�Orleans�„Pelicans”�J.�Valan-
čiūnas� tapo� ketvirtuoju� lietuviu,� rungty-
niausiančiu�šioje�komandoje.

Moterų dziudo varžybose Toki-
juje kovojusi lietuviškų šaknų
turinti kanadietė Jessica

Klimkait padarė tai, ko nė karto nepa-
vyko nė vienai Kanados dziudo meist-
rei. Šių metų pasaulio čempionė svorio
kategorijoje iki 57 kg sugebėjo laimėti
olimpinį bronzos apdovanojimą.

J. Klimkait senelis iš mamos pusės
persikėlė iš Lietuvos į Kanadą. Sporti-
ninkės mama turi ir slovakiškų šaknų.

Kovoje dėl trečiosios vietos 24 metų
kanadietė įveikė slovėnę Kaja Kajzer ir
tapo pirmąja kanadiete, kuri dziudo
varžybose pasidabino medaliu. Tai
buvo jau ketvirtasis Kanados apdova-
nojimas Tokijuje.

Tokijas galėjo pasirinkti ketu-
rias naujas rungtis savo olim-
piadai ir japonai vieną iš jų

įvardijo riedlenčių sportą. Liepos 26 d.
naujoje rungtyje buvo fiksuotas savo-
tiškas rekordas – amžiaus rekordas.

Moterų gatvės ried-
lenčių rungtyje aukso me-
dalį iškovojo 13-metė ja-
ponė Momiji Nishiya,
kuri per septynis startus
surinko 15,26 balo. Antrą-
ją vietą iškovojo brazilė
Rayssa Leal, kuri surinko
14,64 balo, ir kuriai taip
pat – tik 13 metų. Bronzą
laimėjusi šeimininkė ja-
ponė Funa Nakayama
(14,49) atrodė kai suaugu-
si mergina – jai jau 16-ka.

Čempionei pirmadie-
nį buvo 13 metų ir 360 die-
nos – ji tapo ketvirta jau-

niausia olimpine čempione per jų is-
toriją. Jaunesne už ją buvo tik ameri-
kietė Marjorie Gestring, kuri 1936-
siais Berlyne vykusiose žaidynėse lai-
mėjo auksą šuolių į vandenį varžybo-
se būdama 13 metų ir 268 dienų.

OLIMPINĖ MOZAIKA 

Lietuvių�kilmės�kanadietė�Jessica�Klimkait
tapo�pirmąja�Kanados�dziudo�meistre�savo
šaliai�laimėjusi�olimpinį�medalį.

Lietuviškų šaknų turinti kanadietė 
sukūrė stebuklą

„Vaikų darželis”: ant pakylos – trylikmetės

Ant�pakylos�–�trylikmetės�japonė�M.�Nishiya�(d.)�ir�brazi-
lė�R.�Leal.
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MABENKA RESTAURANT & BANQUETS
Chicago’s Finest Polish & Lithuanian Cuisine

Pick-up - Catering - Delivery

Large menu! Large portions! - Great food! Great service!
Cepelinai (potato/meat dumplings), Kugelis (potato pudding).

FAMOUS - BEST IN TOWN – PANCAKES
Potato Pancakes, Apple Pancakes, Crepes, Cheese Blintzes, Wheat Cakes, Short Stack, Chocolate Chip

7844 S Cicero Ave., Burbank, IL – 708-423-7679 
-�jgalica@gmail.com�–�www.mabenka.com

Family owned & operated - Since 1990 

Kaip sukurti laimingą šeimą? 
Svarbiausia yra sutuoktiniams 

prisitaikyti vienas prie kito.
„Meilė nugali viską! 

Svarbu išlaikyti romantiškus
santykius!”

Ši praktiška, informatyvi knyga, parašyta  iš
katalikiškos perspektyvos, svarbi

galvojantiems apie santuoką,
besiruošiantiems jai ar jau susituokusiems. 

„Ilgalaikė laiminga santuoka nėra
neįmanoma svajonė, bet nuostabi kelionė...”

Knygos kaina – 13 dol. 
Teiraukitės ,,Draugo” tel. 773-585-9500 
arba el. paštu: skelbimai@draugas.org

w w w . d r a u g a s . o r g

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212 West Cermak Road. 

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS�LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

Kilimai pievoje

Justo Šilinio nuotraukos

Anykščiuose jau keliolika metų iš eilės vyksta tradicinis floris-
tinių, iš augalų sukurtų kilimų, konkursas. Šiais metais konkurso
dalyviai ir vėl papuošė miestą. Floristinių kilimų kūrėjai, tikriausiai,
išgirdo  Antano Baranausko žodžius:

„Ir visoki žiedeliai taip tarp savęs pinas,
Kad iš tolo tik regis gražus margumynas.”

Parengta�pagal�FB

Čikagos lituanistinėje mokykloje mokosi vaikai nuo 3 metų iki 10 klasės. 
Pamokos vyksta šeštadieniais nuo 9 val. r. iki 1 val. p. p.

Veikia ir tėvų/vaikų klubas „Žiogelis” (vaikučiams iki 3 metukų).
Po pamokų kviečiame į  Pamokų ruošimo klubą!

Čikagos lituanistinė mokykla, 5620 S. Claremont Ave., Chicago, IL 60636
Visais klausimais teiraukitės tel. 630-613-0343 arba direktore@clm.lt

Mokinių registracijos formą rasite mokyklos internetinėje svetainėje

http://www.clm.


